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رئیس سازمان توسعه تجارت:

صادرات بخش خصوصی 
به  ۱۰ میلیارد دلار رسید

برنامه های حمایتی برای 
پنج دهک اول

یک میلیون و ۳۶۰ هزار 
اشتغال خالص ثبت شد
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سرمقاله

نرخ خوراک و سوخت گاز، 
تقابل با تولید و سرمایه گذاری

در حالی که در خصوص مبنا 
و ملاک تعیین نرخ خوراک 
و گاز صنایع، هیچ کس نه 
 توضیحــی داده و نه اینکه 
می تواند توضیح دهد در کمال ناباوری باید بدانیم 
که مبنای تعیین نرخ، یک مشتری فرضی از ترکیه 
بوده است. در سال گذشــته رئیس وقت سازمان 
برنامه و بودجه با اصرار بر نرخ ۳۰ ســنتی گاز با 
توجیه وجود مشتری ترکیه ای به نرخ ۶۰ سنت، 
مبنای بخش عظیمی از منابع تبصره ۱۴ را بر اساس 
یک تحلیل غیرکارشناســی و غیر واقعی بنا نهاد 
تلاشها برای متقاعد کردن ایشــان در خصوص 

تفکیک هاب تولید...

  حســین محمودی اصل، 
کارشناس ارشد بازار سرمایه
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4

حمایت بلاعوض از 
حضور شرکت های 

دانش بنیان در نمایشگاه ها

روند کاهشی قیمت ها در بازار مسکن ادامه دارد 

افزایش قدرت چانه زنی خریداران مسکن
صفحه۳
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رشد  نقدینگی  روند  کاهشی  دارد
رکوردزنی   تولید  و   فروش   بنگاه های   بزرگ

سخنگوی   اقتصادی   دولت:

رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی گفت: از حضور 
شــرکت های دانش بنیان در نمایشگاه های داخلی 
و خارجی حمایت بلاعوض مــی کنیم. به گزارش 
صندوق نوآوری و شــکوفایی، دکتر محمدصادق 
خیاطیان ضمن بازدید از چهارمین نمایشــگاه و 
کنفرانس بین المللی شهر هوشمند ایران، از پاویون 
شرکت های دانش بنیان در این نمایشگاه بازدید کرد. 
رییس صندوق نوآوری و شکوفایی در حاشیه این 
بازدید گفت: امروزه حوزه شــهر هوشمند در دنیا، 
یکی از حوزه های جدید، جامع و بزرگ فناوری تلقی 
می شود و حضور گسترده  فناوری های متفاوت در 
این بستر از جمله زمینه های مهم توسعه گونه های 
مختلف فناوری است. دکتر خیاطیان افزود: در حوزه 
فناوری های هوشمند می توان به زمینه هایی چون 
اینترنت اشــیا، هوش مصنوعی، محاسبات ابری و 
... اشاره کرد که هر یک از به روزترین و جدیدترین 
فناوری ها در دنیا به شــمار می آیند. وی با اشــاره 
به اهمیت شــهر هوشمند گفت: شــهروندانی که 
می خواهند از خدمات حوزه شهری استفاده کنند، 
در بســتر فناوری، با فرایندی ســریع تر، هموارتر، 
باکیفت تر و کارآمدتر، این خدمات را دریافت خواهند 
کرد. رییس صندوق نوآوری و شکوفایی با اشاره به 
اینکه در ســال های اخیر، شرکت های دانش بنیان 
کشورمان فعالیت های خود را در حوزه فناوری های 
تشــکیل دهنده شهر هوشــمند، با مقیاس بسیار 
قابل توجهی توسعه داده اند، گفت: نمایشگاه شهر 
هوشمند، جلوه بســیار کوچکی از دستاوردهای 
شــرکت های دانش بنیان در زمینــه فناوری های 
مبتنی بر شهر هوشمند است. وی تاکید کرد: تلاش 
می کنیم با حمایت  بلاعوض از حضور شرکت های 
دانش بنیان در نمایشــگاه های داخلی و خارجی، 

فرایند تجاری سازی، بازاریابی...

اجتماعی

رییس شــورای شــهر تهران گفت: هنوز برای 
احداث تراموا )LRT( در شــورا و شــهرداری به 
نتیجه نهایی نرســیده ایم. مهدی چمران پیش 
از آغاز جلســه شــورای شــهر تهران در جمع 
خبرنگاران گفت: در جلسه امروز آقای قائمی از 
اعضای شورای شهر تهران نطق پیش از دستوری 
را در خصوص برنامه هفتم توسعه و مسائل مربوط 

به شوراها ارائه خواهد کرد.
وی افزود: در ادامه جلسه نیز بررسی حسابرسی 
چند شرکت و سازمان مربوط به بازه زمانی سال 
۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ را خواهیم داشت، ضمن اینکه در 
جلسه امروز آقای امانی عضو کمیسیون برنامه و 
بودجه شورای شــهر تهران گزارشی را از بازدید 

خود از منطقه ۱۸ ارائه خواهد کرد.
رئیس شورای شهر تهران در واکنش به اظهارات 
علیرضا زاکانی شهردار تهران در خصوص احداث 
تراموا )ال آر تی( و همچنین ورود اتوبوس های 
سه کابین اظهار کرد: اتوبوس های سه کابین یا 
همان متروباس در گذشته صحبت شده بود که 
خریداری شود؛ اما هنوز اقدامی برای خریداری 
آنها صورت نگرفته است. در خصوص موضوع ال 
آر تی یا همان تراموا نیز از سال های گذشته در 
تهران مطرح شده بود. چمران گفت: در همین 
ارتباط شهرداری تهران موظف است که کارهای 
مطالعاتی را در این خصوص انجام دهد که هنوز 

نتیجه آن به شورا ارائه نشده و مشخص نیست.

وی با بیان اینکه شــهرداری تهــران باید ابتدا 
ضرورت نیــاز به ترامــوا در تهــران و کارهای 
مطالعاتی آن را به سرانجام برســاند، ادامه داد: 
در صورتی که ایــن مطالعات انجام و در شــورا 
تصویب شود با همت شهرداری تهران این مدل 
جدید حمل و نقل در پایتخت عملیاتی و اجرایی 
می شود؛ اما همانطور که گفته شد هنوز احداث 

تراموا در پایتخت به تصویب نرسیده است.
رئیس شورای شــهر تهران در ادامه در خصوص 
ســوال یا تذکر مطرح شــده از ســوی نرجس 
سلیمانی رئیس کمیســیون نظارت و حقوقی 
شورای شــهر تهران از زاکانی شهردار تهران در 
خصوص حمل و نقل گفت: در این زمینه نیز قرار 
شده تذکر کتبی خانم سلیمانی به شهردار ارسال 
شود و پاسخ لازم به صورت کتبی از سوی شهردار 

به سلیمانی عضو شورای شهر تهران ارائه شود. 
ضمن اینکه پس از تعطیلات یک هفته ای شورای 
شــهر تهران، آقای جلال بهرامی معاون حمل و 
نقل و ترافیک شــهرداری تهران در صحن شورا 
حاضــر و اقدامات اخیر خــود در خصوص عقد 
قرارداد جدیــد و تفاهمنامه هــا در حوزه حمل 
و نقل را مطــرح خواهد کرد. وی افــزود: بنا بر 
برنامه ریزی انجام شده قرار است هر ماه معاونت 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران در صحن 
 شورا حاضر و گزارشی را در این حوزه به اعضای 

شورا ارائه کند.

رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران اعلام کرد که از زمــان آغاز اجرای طرح 
ارزیابی ایمنی ساختمان های مهم و بلندمرتبه 
شــهرتهران، وضعیت ایمنی ۱۷۰۰ ساختمان 

مورد ارزیابی قرار گرفته است.
علی نصیری در جلســه کمیته ایمنی شورای 
اسلامی شهر تهران که با هدف بررسی موضوعات 
مربوط به ایمنی و مدیریت بحران و نیز پیگیری 
وضعیت ســاختمان های ناایمن در منطقه سه 
شهرداری تهران برگزار شد، گفت: بیش از یک 
سال است که پروژه ارزیابی ایمنی ساختمان های 
مهــم و بلندمرتبــه در تهران آغاز شــده که با 
الگوگیری از تهــران اکنون وزارت کشــور نیز 
آن را برای کل کشــور ابلاغ کرده اســت. طبق 
ماده ۱۴ قانون مدیریت بحران کشــور ارزیابی 
ایمنی ســاختمان های مهم و ســاختمان های 
بلندمرتبه در برابر چهار مخاطره آتش ســوزی، 
زلزله، فرونشســت و فروریــزش زمین به مرکز 
تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی سپرده شد اما 
با توجه به مشکلاتی که این مرکز ذیل وزارتخانه 
راه و شهرسازی داشت این ظرفیت مهم قانونی و 

ایمنی سازه در عمل مغفول مانده بود.
وی گفــت: در نتیجه ایــن اقدام با مشــارکت 
۹ دســتگاه مســئول در بحث ایمنی ساختمان 

اجرایی شده و تفاهم نامه آن با حضور مدیران این 
دستگاه ها در حضور وزیر کشور و شهردار تهران 
امضا و وارد فاز اجرا شــد و تا امروز حدود ۱۷۰۰ 
ســاختمان  یعنی بیش از ۱۰ درصد از ۱۶ هزار 
ساختمان مهم و بلندمرتبه تهران ارزیابی ایمنی 
شده است. رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شهر تهران گفت: با دستور معاون دادستان 
کل کشــور ما ۱۲۹ ســاختمان معروف مدنظر 
آتش نشانی را با اولویت اســتخراج نتایج ارزیابی 
مدنظر قرار دادیم. این اتفاق از هفته گذشته که 

دستور را دریافت کردیم، آغاز شده است.
نصیری با بیان اینکه سال هاست که آتش نشانی 
این ۱۲۹ ســاختمان را به عنوان ســاختمان 
بحرانی قرار داده است، گفت: اگر نتایج ارزیابی 
آتش نشــانی و ارزیابــی ســازه ای در کنار هم 
قرار بگیرد و بر اســاس نتایج این دو دســتگاه، 
ســاختمانی در وضعیت رده بندی پرخطر قرار 
گیرد ، دیگر دلیلی ندارد که در آن ســاختمان 
جزئیات را اصلاح کنیم. وی همچنین به بررسی 
وضعیت ســاختمان های ناایمــن در محدوده 
شــهرداری منطقه ۳ پرداخت گفت: هیچ کدام 
ســاختمان های ایــن منطقه شــامل موضوع 
ممانعت از بهره برداری نمی شود و در ذیل بخش 

مقاوم سازی قرار می گیرند.

مدیرعامل شرکت مادرتخصصی توسعه ایرانگردی و 
جهانگردی از اجرایی شدن »وام سفر« و طرح »سفر 
ارزان« پس از رونمایی از پلتفرم »ایران بین« تا حدود 
شش هفت ماه دیگر خبر داد. وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی سال گذشته با هدف اجرایی 
شدن سفرهای ارزان، طراحی پلتفرم »ایران سفر« را 
آغاز کرد که اکنون نام آن به »ایران بین« تغییر کرده 
است. طبق اظهارات مدیرعامل شرکت مادر تخصصی 
ایرانگردی و جهانگردی، که ماموریت اجرای این طرح 
از سوی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی به آن محول شده، قرار بود این پلتفرم تا اواخر 
سال گذشته رونمایی و قابل بهره برداری شود، که این 
اتفاق هنوز رخ نداده است. همزمان با آن، پیگیری برای 
دریافت تسهیلات از محل تبصره ۱۸ با هدف پرداخت 
وام سفر به سه دهک پایین جامعه آغاز شد و قرار بود ۳۰ 
میلیون تومان با عنوان وام سفر با چهار درصد سود به 
کارمندان دولت یا کسانی که می توانند گواهی کسر از 
حقوق دریافت کنند تعلق گیرد، که اجرای این بخش از 

طرح به تامین بودجه از سوی دولت منوط شد.
ارتباط این دو طرح این گونه اســت که افرادی که وام 
سفر دریافت می کنند می توانند به سایت »ایران بین« 
مراجعه کرده و هر مبلغی که برای سفر در نظر گرفته اند 
از جمله وام ۳۰ میلیون تومانی را بارگذاری کنند تا به 
آن ها پیشنهاد شود به کجا با چنین مبلغی می توانند 

ســفر کنند و خدمات حمل و نقل، اقامــت و تور را 
هم ازطریق این پلتفرم بخرند. روح الله حســین زاده، 
مدیرعامل شرکت مادرتخصصی توسعه ایرانگردی و 
جهانگردی درباره سرانجام این وام که البته قرار است 
در قالب یک پلتفرم سفر اجرا شــود، به ایسنا گفت: 
»ایران بین« با نام قبلی »ایران سفر«، به مدت سه ماه 
در صدا و سیما و دیگر رسانه ها تبلیغ و بازاریابی خواهد 
شد. تقریبا ۳۶ هزار مقصد در این سامانه کامل بارگذاری 
شده و لایه های خدماتی آن نیز مشخص شده است. این 
سامانه هوشمند اســت و با هوش مصنوعی مدیریت 
می شود و وب  GIS است. او درباره تاخیر در به سرانجام 
رساندن این سامانه و وام سفر نیز اظهار کرد: به هر حال 
کار سخت است و تا پشتوانه و زیرساخت آن مهیا نشود، 

راه اندازی این سایت مشکل خواهد بود.
مدیرعامل شرکت مادرتخصصی توسعه ایرانگردی و 
جهانگردی افزود: البته با ۲۲ دستگاه تفاهم نامه بسته 
شده تا از وام خدمات سفر در قالب تسهیلاتی که از 
محل تبصره ۱۸ و وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی به ما تعلق گرفته است، استفاده کنند. 
او ادامه داد: همزمان، طرح دیگری را بنا به دســتور 
رییس جمهور پیگیری می کنیم کــه اگر به نتیجه 
برسد، به سه دهک پایین جامعه از محل یارانه ها، وام 
تعلق می گیرد که در پلتفرم »ایران بین« مستهلک 

خواهد شد.

سخنگوی قوه قضاییه گفت: دولت سوئد نشان داد 
که خود را رویاروی میلیاردها مســلمان قرار داده و 
با پرونده ســازی برای حمید نوری هم نشان داد که 
کفایت سیاسی لازم را برای اتخاذ تصمیمات مدبرانه و 
عاقلانه در صحنه داخلی و بین المللی را ندارد. مسعود 
ستایشی در نشست خبری ضمن تبریک فرارسیدن 
عید غدیر گفت: قوه قضاییه هم پای ملت ایران آماده 
برپایی جشن بزرگ و سراسری غدیر خم در سراسر 
کشور است. وی "اهانت دست های ناپاک صهیونیست 
بین المللی به ساحت قرآن کریم" را محکوم کرد و 
گفت: عصبانیت شدید صهیونیست از کنگره عظیم 
حج، منجر به ارتکاب اهانت وقیحانه ای شــد که در 

غرب اروپای به ظاهر متمدن واقع شد.
ســخنگوی قوه قضاییه ادامه داد: در روزهای پایانی 
هفته قوه قضاییه و در روز ششم تیرماه توفیق داشتیم 
در معیت ریاست قوه قضاییه و دیگر مسئلان قضایی 
خدمت مقام معظم رهبری شرف یاب شویم. ایشان 
ما را مورد عنایت قرار دادند و در آن جلسه معنوی و 
بسیار ارزشمند، از مجموعه  رهنمودهای حکیمانه 
رهبری بهره مند شــدیم. اعــلام تصمیم حکیمانه 
ایشان نسبت به معضلات مبتلابه در سیستم قضایی 
از جمله نگاه هوشمندانه رهبری در مورد اسناد عادی 
می تواند بار سنگینی را از دوش قوه قضاییه بردارد و از 
ایشان سپاسگزاریم و اعلام می دارم که کارگروه های 
کارشناسی و تخصصی از هم اکنون فعال و درصدد 

راهکارهای جدید در این مسیر برآمدند.
وی ادامه داد: ما در ســال ۱۴۰۱،  ۵۱۷ هزار دادگاه را  
به صورت مجازی برگزار کردیم که باعث کاهش اطاله 
دادرسی و کاهش مراجعات مردم و... شد. در سال جاری 
بالاتر از این اعداد را شاهد خواهیم بود و ان شاءالله شاهد 
این باشــیم که ابعاد و زوایای سند تحول محقق شود. 
ستایشی ادامه داد: سامانه هوشمند استعلامات مالی 
راه اندازی شده است  و در ســال ۱۴۰۱ نزدیک به سه 
میلیون استعلام توسط این ســامانه انجام شده و رشد 
۵۰۰ درصدی نسبت به قبل داشته است.  با این سامانه 
۱۱۰ خدمت هم  به صورت الکترونیکی با دیگر سازمان 
ها انجام می شود که دیگر نیاری به اتلاف وقت نیست. 
سخنگوی قوه قضاییه افزود: سرعت و دقت و توجه بیشتر 
به این فرایندها باشد و باعث تسریع در دادرسی می شود.

ستایشــی یادآور شــد: در سال گذشــته روسای 
دادگستری و دادستان های سراسر کشور توانستند 
۲۷۸ هزار نفر ملاقات مردمی را با مردم  برگزار کنند و 
از این تعداد به دو میلیون نفر پاسخگو بودند. همچنین 
بیش از یک میلیون و ۴۰۰ هزار خدمت حقوقی رایگان 
به شهروندان ارائه شده است. در مساله صلح و سازش 
در ســال گذشــته که انقلاب برپایی صلح و سازش 
در پرونده ها توسط شــوراهای حل اختلاف رخ داده 
است،  ۴۳ درصد پرونده های ورودی در این شوراها 
نهایی و ختم رسیدگی شد و واجد رشد ۱۵ درصدی 
نسبت به ۴ سال قبل بوده است و  ۲۸ هزار و ۴۰ نفر از 

مددجویان را آزاد کردند و از به زندان افتادن بیش از 
۱۲ هزار نفر مددجو جلوگیری شد.

سخنگوی قوه قضاییه افزود: همچنین عفو رهبری در 
سال گذشته منجر به عفو  بیش از ۹۸ هزار نفر شد و 
مشمول متهمین هم شد. همچنین برای ۲۵ درصد از 
زندانیان اشتغال مولد ایجاد شد. در زمینه حدنگاری 
اراضی در رقم ۹۹ درصد هستیم و ۹۹ درصد  از اراضی 

ملی کشور، شناسنامه دار شده است.
ستایشی گفت: متاسفانه دولت سوئد نشان داد که 
خود را رویاروی میلیاردها مسلمان آزاده و جانباز قرآن 
و رسول مکرم اسلام قرار داده است. ورود این دولت در 
مواردی در سال های اخیر نشان داد تله زندانی ساختن 
و پرونده سازی ناشیانه برای حمید نوری نشان داد که 
کفایت سیاسی لازم را برای اتخاذ تصمیمات مدبرانه و 

عاقلانه در صحنه داخلی و بین المللی را ندارد.
وی ادامه داد: سال گذشــته ۱۳۰ هزار زندانی تحت 
پوشش دوره های حرفه آموزی قرار گرفتند. سخنگوی 
قوه قضائیه با بیان اینکه از سال گذشته هزینه های 
دفاتر خدمات الکترونیک قضائی در ۶ استان رایگان 
شده اند، گفت: در استان های غیر برخوردار این اقدام 
انجام شده اســت. وی با بیان اینکه استعلام پلاک 
درگذشته حدود یک ماه به طول می انجامید، گفت: 
اکنون به مرحله ای رسیده ایم که برخط انجام می شوند 

و اقدامات برخط منجر به تسریع دادرسی می شوند.
ســخنگوی قوه قضاییه درباره هفته حقوق بشــری 
امریکایی گفت: جنایات حقوق بشــری دولت خصم 
آمریکا علیه ملت ایران و ملت های مختلف ســیاهه و 
فهرست بلند بالایی را شامل می شود و مفصل است. 
هیچ ابزاری نیســت اینکه این دولت تروریستی از آن 
بعنوان سلاح علیه ملت ها اســتفاده نکرده باشد. راه 
اندازی ترورهای مکرر و تروریست پروری و حمایت از 
گروهک منافقین و داعش و النصره و ...  برای به خاک و 
خون کشیدن ملت ها و استفاده از سلاح های شیمیایی 
و حمایت از رژیم صهیونیستی وحمایت از  صدام و غارت 
منابع و ... تنها بخش کوچکــی از جنایات این دولت 
تروریستی است. آمریکا از ابزارهای علمی و فرهنگی و 
حقوقی و سیاسی و اخلاقی علیه ملت ها استفاده می کند 
و امروز تحریم ابزار اقتصادی دولت امریکا برای جنایت 

علیه مردم ما و زنان و بیماران و علیه بشریت است.
سخنگوی قوه قضاییه افزود: جنایات حقوق بشری 
امریکا نه علیه ایران بلکــه علیه ملت های منطقه به 
وقوع پیوسته و همه از دست این جنایت های وقیحانه 
که از پشت تریبون رسمی هم به آن افتخار می کنند 
ناراحتند و معترض اند. نمونه آن ترور ســردار دلها 
شهید حاج قاسم سلیمانی و همراهانش بود که آنرا 
ابراز کردند و همه از ادبیات آمریکا به ستوه آمدند. وی 
تاکید کرد: هفته حقوق بشری امریکایی فرصتی است 
تا همه دولت ها هم افزا شوند و به هم اندیشی بپردازند. 
 در این زمینــه همایش ها و برنامه هــای مختلفی 

تدارک شده است.

رئیس ســازمان آموزش و پرورش استثنائی با 
اعلام این خبر که مهلت انجام سنجش سلامت 
نوآموزان تا ۱۵ تیرماه است، گفت: حدود ۵ درصد 
از گروه هدف ما برای انجام ســنجش ســلامت 
باقی مانده اند که در چند روز باقی مانده باید کار 
سنجش را انجام دهند. حمید طریفی حسینی با 
بیان اینکه مهلت انجام سنجش سلامت نوآموزان 
تا ۱۵ تیر است، اظهار کرد: فعلا سامانه مربوطه 
برای نوبت گیری سنجش سلامت تا ۱۵ تیر باز 
اســت. باید دید که در ادامه  شرایط به چه شکل 
است تا تصمیم تمدید یا عدم تمدید بگیریم. البته 
برخی پایگاه ها را منتخب در نظر می گیریم که با 
تعداد نیروی کمتر سنجش سلامت جاماندگان 

را انجام دهند.
وی با بیان اینکه حــدود ۵ درصد از گروه هدف 
ما برای انجام سنجش ســلامت باقی مانده اند، 
تصریح کرد: تعــداد مراجعات به ســامانه مثل 
روزهای اول نیست چون کار اکثر دانش آموزان 
انجام شده است. به گفته رئیس سازمان آموزش و 
پرورش استثنائی کشور، تعداد کل کلاس اولی ها 
حدود یک میلیون و ۷۰۰ هزار نفر است که از این 
بین کار ارزیابی و ســنجش سلامت حدود یک 

میلیون و پانصد هزار دانش آموز انجام شده است.
طریفی توضیح داد: ۱۰۰ هزار نفر از گروه هدف 
ما یا تکرار پایه دارند و یا در سال  قبل کار سنجش 
سلامت را برای دوره پیش دبستانی انجام داده اند. 
حدود ۱۰۰هزار نفر از گروه هــدف ما مانده اند 
که حدود ۴۰ هزار نفر از ایــن جاماندگان اتباع 
هســتند. درواقع تعداد کل دانش آموزان اتباع 
گــروه هدف ما ۹۰ هزار نفر اســت و ســنجش 
سلامت حدود ۵۰ هزار نفر آنها  انجام شده است. 
وی همچنین تاکید کرد که با توجه به آغاز ثبت 
نام حضوری و الکترونیکی مدارس لازم اســت 
کلاس اولی ها حتما قبل از ثبت نام کار سنجش 
سلامت را انجام دهند چراکه در غیر این صورت 

ثبت نام نخواهند شد.
رئیس سازمان آموزش و پرورش استثنائی کشور،  
درباره سنجش ســلامت دانش آموزان در مناطق 
صعب العبور و عشایری نیز یادآور شد: گروه های سیار 
ما به این مناطق مراجعه می کنند و به صورت کاغذی 
سنجش این دانش آموزان را ثبت کاغذی می کنند و 
سپس این مشخصات را وارد سامانه می کنند. برخی 
جاها به صورت روســتا مرکزی تعیین می شوند تا 

اطلاعات دانش آموزان را بگیرند.

سوئد نشان داد کفایت سیاسی لازم برای تصمیم گیری عاقلانه نداردبرای احداث تراموا به نتیجه نهایی نرسیده ایم

یک میلیون و ۷۰۰ هزار نفر کلاس اولی هستند

سياسیفرهنگی 

ارزیابی ایمنی ۱۷۰۰ ساختمان مهم در تهران

وام و تسهیلات سفر ارزان اجرایی می شود 



اقتصاد2
ایران

صادرات ۱۹ میلیارد مترمکعب 
گاز طبیعی 

صادرات گاز طبیعی ایران در ســال میلادی 
گذشته ۹ درصد رشد کرد و به مرز ۱۹ میلیارد 
مترمکعب رسید. »مؤسسه انرژی« در بخشی 
از هفتاد و دومین گزارش سالانه مرور آماری 
انرژی جهان آمار مربوط به تجارت گاز طبیعی 

در جهان را ارائه داده است.
این گزارش کل تجــارت جهانی گاز طبیعی 
از طریق خط لوله طی ســال ۲۰۲۲ را ۷۱۸ 
میلیارد مترمکعب اعلام کرده است. این رقم 
نسبت به ســال قبل از آن رشــد ۲ درصدی 
داشته اســت. در ســال ۲۰۲۱ حدود ۷۰۴ 
میلیارد مترمکعب گاز طبیعی از طریق خط 

لوله در جهان صادر شده بود.
روســیه با صادرات ۱۲۵ میلیارد مترمکعبی 
بزرگترین صادرکننــده گاز طبیعی از طریق 
خطــوط لوله در ســال ۲۰۲۲ بوده اســت. 
بر اســاس این گزارش ایــران ۱۸.۹ میلیارد 
مترمکعــب گاز طبیعــی در ســال میلادی 
گذشــته صادر کرده که این رقم معادل ۲.۵ 
درصد از کل تجارت جهانــی گاز طبیعی از 

طریق خط لوله در این سال بوده است.
صادرات گاز ایران در این سال نسبت به سال 
قبل از آن ۹ درصد رشد داشته است که بیش 
از ۴ برابر رشد متوســط تجارت جهانی این 
محصول بوده است. ایران در سال ۲۰۲۱ بالغ 
بر ۱۷.۳ میلیارد مترمکعــب گاز صادر کرده 
بود. از کل صادرات ۱۸.۹ میلیارد مترمکعبی 
گاز ایران در سال میلادی گذشته ۹.۴ میلیارد 
مترمکعب به عراق، ۹.۱ میلیارد مترمکعب به 
ترکیه و ۰.۴ میلیارد مترمکعب به جمهوری 

آذربایجان صادر شده است.

صادرات ۱۰ میلیــارد دلاری 
توسط بخش خصوصی 

رییس ســازمان توســعه تجارت از احیای 
بازارهای صادراتی خبر داد و گفت: بازارهای 
شــرق آســیا و آمریکا جنوبی به فراموشی 
سپرده شده که باید فعال شود. مراسم امضای 
تفاهم نامه همکاری دوجانبــه معاونت امور 
تعاون وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی و 
گمرک جمهوری اســلامی ایــران در محل 
مجموعــه فرهنگی تــلاش برگزار شــد. در 
نشست تخصصی راهکارهای توسعه صادرات 
بخش تعاون جمهوری اسلامی ایران، مهدی 
ضیغمی، رئیس سازمان توسعه تجارت در این 
نشست گفت: سازمان توسعه تجارت قرارگاه 

صادراتی در حوزه غیرنفتی است.
وی افزود: در دو ســال اخیر با رویکرد دولت 
سیزدهم برنامه توسعه غیرنفتی سرعت گرفته 
است. وی با اشاره به برنامه های جدید سازمان 
ادامه داد: پیدا کــردن بازارهای جدید برای 
شرکت های فعال در حوزه صادرات غیرنفتی 
مانند بــازار آفریقا از دیگر اهداف ســازمان 
توسعه تجارت اســت. در حالی که صادرات 
ایران در حوزه صادرات غیرنفتی شرکت های 
تعاونی یک میلیارد دلار بــود این عدد برای 
همسایگان ما بالغ به ۳۰ میلیارد دلار می رسد.
ضیغمی با بیان اینکه بازارهای شــرق آسیا 
و آمریکای جنوبی در بازارهــای هدف ما به 
فراموشی ســپرده شده اســت، گفت: ایجاد 
گروه های کالایی جدید یکی از موضوعات برای 
رشــد صادرات در این بخش است و برگزاری 
نمایشــگاه یکی از این بسترها است. او گفت: 
یکی از خلاءهای نمایشــگاه های داخلی خلأ 
اهدافی مانند تمرکز بر صادرات است. از این رو 
در حوزه صادرات محصولات غیرنفتی تمرکز 
بر بخش خصوصی است که سال گذشته ۱۰ 
میلیارد دلار صادرات داشت و هدف سازمان 
توســعه تجارت کمک به این گروه ها بوده تا 

حجم صادرات افزایش یابد.
ضیغمی با بیان اینکه در نمایشــگاه اکســپو 
امســال از ۱۳۰۰ تجار از ۷۰ کشــور دعوت 
شد، گفت: وظیفه ســازمان کاهش هزینه ها 
برای بخش خصوصی است تا ورود آنها به بازار 

جهانی تسهیل شود.
رئیس سازمان توسعه تجارت در پایان با اشاره 
به شــرکت های خدماتی و صــادرات در این 
بخش عنوان کرد: یکی دیگر از اهداف سازمان 
تمرکز بر حوزه های خدماتی از جمله خدمات 
فنی و مهندسی و نیز آی تی است. متأسفانه 
این شــرکت ها کوچک بوده و باید این امکان 
فراهم شــود تا بتوانند در قالب تعاونی شکل 
بگیرند و کمک به درامدزایی اقتصاد کشور در 

بخش صادرات شود.

اخبار

رئیــس ســازمان برنامه 
و بودجــه از برنامه هــای 
حمایتی بــرای پنج دهک 
اول جامعــه خبــر داد. 
داود منظــور در برنامــه 
پاسخگویی بر خط و ارزیابی عملکرد سازمان برنامه 
و بودجه کشور اظهار کرد: سازمان برنامه و بودجه در 
واقع باید در زمینه افزایش نرخ رشد اقتصادی کشور 
کمک کند و در این راســتا باید موانع دستگاه های 
اجرایی برطرف شــود. وی با اشــاره به اینکه حل 
مشکلات دســتگاه های اجرایی از وظایف سازمان 
برنامه و بودجه، افزود: بایــد بیش از پیش مردم به 
ویژه گروه هــای نیازمند و کم درآمــد را به آینده 
امیدوار کنیم و در همین زمینه برنامه های حمایتی 

برای پنج دهک اول داریم.
به گزارش ایسنا، یکی از تماس گیرندگان بازنشسته 
ســازمان بنادر و دریانوردی بود که از پایین بودن 
حقوق بازنشســتگان این دســتگاه اجرایی گلایه 
داشــت و به نقل از رئیس صندوق بازنشســتگی 
ســازمان بنادر مدعی شــد که حدود ۸۰ درصد 
بازنشســتگان ســازمان بنادر کمتر از ۱۱ میلیون 
تومان حقوق می گیرند، رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه کشور در این باره گفت: یکی از دغدغه های 
جدی معیشــت بازنشســتگان چرا که با افزایش 
قیمت ها و تورم در سال ها و ســنوات اخیر قدرت 
خرید بازنشســتگان کاهش یافته است. البته این 

مشکل برای شاغلین هم به وجود آمده است.
وی افزود: ریشه مشــکل به غیر از تورم و افزایش 
قیمت ها از این مســئله نشــأت می گیــرد که در 
سال های اخیر ترمیم حقوق ها تناسبی با نرخ تورم 
نداشته است و به عنوان مثال اگر در سنوات گذشته 
نرخ تورم حدود ۴۵ درصد بوده است حقوق ها ۲۰ 
درصد افزایش یافته و تکرار این مسئله باعث کاهش 

قدرت مردم و مشکلاتی از این دست شده است.
منظور اعلام کرد: دولت ســیزدهم درصدد است 
تا بتواند از ســویی نرخ تورم را تا پایان سال جاری 
۱۵ درصد نسبت به سال گذشــته کاهش دهد و 
برای جبــران عقب افتادگی های حقــوق نیز باید 
از ســال آینده تلاش کنیم با افزایش منابع درصد 
رشــد حقوق ها را نســبت به امســال و سال های 
گذشته بالاتر ببریم. البته صندوق های بازنشستگی 
نیز موظف هســتند کســوراتی را که می گیرند را 
مولدسازی کرده تا هنگامی که فرد بازنشسته شد 

مستمری در خوری را به او بدهند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور در ادامه پاسخ 
به سوال و انتقاد این بازنشسته اظهار کرد: گرچه در 
حال حاضر مستمری تعیین شده و پرداخت شده 
از ســوی صندوق های بازنشســتگی کافی نیست 
اما برخی اصلاحات برای ایــن صندوق ها در نظر 
گرفته شــده و در این راســتا دولت به صندوق ها 
کمک می کنــد به عنــوان مثال در ســال جاری 
حدود ۲۰ درصــد بودجه کل کشــور یعنی ۳۴۰ 
هزار میلیارد تومان تومــان دولت به صندوق های 
بازنشستگی کمک خواهد کرد تا بتوانند وضعیت 
پرداختی هام بهبود پیدا کنم از سوی دیگر امیدواریم 
تا بتوانیم در سال جاری با افزایش منابع بودجه ای 
از طریق افزایش درآمدهای مالیاتی و غیر مستمری 

بازنشستگان را در سال آینده بهبود بخشیم.
وی همچنین در پاسخ به سوال دیگر این بازنشسته 
درباره تبعیض های به وجود آمده در مبلغ مستمری 
بازنشستگان که در ســال های مختلف بازنشست 
شــده اند، ادامه داد: البته مبنای تعیین مستمری 
بازنشســته و میزان حقوق و مزایا و کســورات آن 
دریافتی او در دو سال آخر فعالیت و اشتغالش است؛ 
بنابراین می توان گفت میزان حقوق دریافت شده 
است کارمند که سه ســال گذشته بازنشست شده 
است با کارمندی که در دو سال گذشته بازنشست 
شده، متفاوت اســت، چرا که در سال های اخیر به 
دلیل افزایش نرخ تورم میزان افزایش حقوق ها نیز 

بیشتر از گذشته بوده است.
معاون رئیس جمهور تاکید کرد: برای حل این مشکل 
در دولت برنامه ریزی هایی کردیم که ملاک تعیین 

مستمری حقوق و مزایا دو سال آخر یک بازنشسته 
نباشد. در واقع آسیب شناسی لازم در لایحه برنامه 
هفتم در این زمینــه صورت گرفتــه و درصددیم 
اصلاحات مورد نیاز در این زمینه را به گونه ای انجام 
دهیم که تقاوت ها بین حقوق بازنشستگان و شاغلان 
کمتر شــود. البته به عنوان مثال وضعیت صندوق 
بازنشستگی تامین اجتماعی بهتر از دیگر صندوق ها 
اما از نظر شاخص های پایداری منابع این صندوق ها 
وضعیت نابســامانی پیدا کرده و باید به آنها کمک 

کنیم تا بتوانند دوباره سر پا شوند.
نفر دوم ســید حمیدرضــا هاشــمی گلپایگانی 
- مدیرعامل خانــه بیماران پروانــه ای - بود که از 
عملکرد ضعیف و شفاف نبودن بنیاد بیماری های 
خاص در هزینه کرد ردیف بودجه دولتی اش زمینه 
همه بیماری های خاص از جمله EB انتقاد داشت 
که منظور در پاسخ به این مسئله گفت: در این زمینه 
وظیفه داریم که اگر بودجه اختصاص می دهیم بر 
حسن اســتفاده و هزینه کرده آن نیز نظارت کنیم 
اما این مشکل نشــان می دهد که نظارت کافی در 
این زمینه نداشتیم از ســوی دیگر مکلف هستیم 
برای بیماری های صعب العلاج و هزینه های درمانی 
کمرشکن تلاش خود را مضاعف کنیم البته وزارت 
بهداشت هم در این زمینه پاسخگوست و این مسئله 
را به اطلاع وزیر بهداشت می رســانم تا مساعدت 

بیشتری در این زمینه انجام دهد.
یکی دیگــر از تمــاس گیرندگان کــه معلم حق 
التدریس شهرستان پیرانشهر بود از رئیس سازمان 
برنامه و بودجه پرســید که چــرا معلمان تدریس 

استخدام نمی شوند؟ و این مقام مسئول پاسخ داد: 
درباره به کارگیری و استخدام معلمان حق و تدریس 
وزارت آموزش و پرورش باید بتواند از سازمان اداری 
و استخدامی در این زمینه مجوز برای جذب و بودجه 
بگیرد. البته این مسئله را با وزیر آموزش و پرورش 
و سازمان اداری و استخدامی مطرح خواهم کرد تا 

مشکل معلمان حق التدریس را نیز پیگیری کنیم.
منظور همچنین در پاســخ به ســوال یک معلول 
اصفهانی دربــاره اینکه چرا برخــی از مفاد قانونی 
از جمله دربــاره افزایش ۴۰ درصدی مســتمری 
مددجویان کمیته امداد و سازمان بهزیستی و ماده 
۲۷ قانون حقوق معلولان برای پرداخت پنج میلیون 
و ۳۸۰ هزار تومان به آن هایی که معلولیت شدید و 
بسیار شدید دارند اجرا نمی شود، اظهار کرد: در این 

زمینه تابع قانون بودجه هستیم.
بر اساس قانون میزان افزایش حقوق برای معلولان 
و مددجویان کمیته امداد ۴۰ درصد در قانون بودجه 
امسال در نظر گرفته شده و اگر تاکنون این افزایش 
اعمال نشده پیگیری می کنیم تا ضمن افزایش ۴۰ 
درصدی معوقات امســال نیز پرداخت شود. رئیس 
سازمان برنامه بودجه ادامه داد: اما برای اجرای قانون 
حمایت از حقوق معلولین به بودجه هنگفتی نیاز داریم 
که حدود ۶۰ هزار میلیارد تومان می شود البته این 
منابع باید در لوایح بودجه پیش بینی شود. بنابراین باید 
تلاش کنیم برای سال آینده منابع را بهتر پیش بینی 

کنیم تا قانون را به طور کامل اجرا کنیم.
وی تصریح کرد: برخــی مواقع نمایندگان مجلس 
قوانینی را تصویب می کنند اما به الزامات اجراییان 
توجه نمی کنند و این مصوبات دولت را با مشــکل 
مواجه می کند گرچه باید کارهای خوب انجام دهیم 
و نمایندگان مجلس هم برای حل مشکلات مردم 
این قوانین را تصویب می کنند اما نمی توان همه این 
کارها را با هم انجام داد یکی از مثال هایی که در این 
زمینه می توان زد قانون جوانی جمعیت است که بر 
اساس آن باید به همه مشمولان این قانون خانه و 
خودرو داده شود این مسئله خیلی خوب است اما 

باید منابع آن وجود داشته باشد.
نفر بعدی جزو معلمان خارج از کشور بود که سوالش 
درباره زمان و نحوه پرداخت بدهی معلمان خارج از 
کشور را از منظور پرسید که رئیس سازمان برنامه 
بود توضیح داد: بدهی معلمان خارج از کشــور که 
شامل حقوق معوقات و تعهدات عقب افتاده دولت 
به آنهاست به حدود ۹۲۰ میلیارد تومان می رسد تا 
هرچه سریع تر این بدهی پرداخت شود اما عجیب 
است که تاکنون در طول سالیان متمادی این کار 

انجام نشده است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد:

برنامه های حمایتی برای پنج دهک اول

سال گذشته یک میلیون و ۳۶۰ هزار 
اشتغال خالص ثبت شد

وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی گفت: یک 
میلیون و ۳۶۰ هزار اشتغال خالص در کشور 
ثبت شده است. ســید صولت مرتضوی وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی امروز ســه شنبه 
)۱۳تیرماه( در نشســت کارگروه اشــتغال 
خراسان رضوی که به ریاســت وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در اســتانداری خراسان 
رضوی در مشهد برگزار شد، گفت: پارسال یک 
میلیون و ۳۶۰ هزار اشتغال خالص در سامانه 
رصد اشتغال در کشور ثبت شده که سه مرتبه 
راستی آزمایی شده است.وی عنوان کرد: این 
راستی آزمایی درسه مرحله پیامکی، تلفنی و 
میدانی بوده که ۷۸ درصد صحت سنجی در 

نظارت میدانی انجام گرفته است.

وزیر صمت:
 حمل و نقل شهری در تهران، 

برقی می شود
وزیر صنعت، معدن و تجارت از آغاز برقی سازی 
حمل و نقل شهری خبر داد و گفت: این طرح در 

تهران به صورت آزمایشی اجرا می شود.
عباس علی آبادی در پاســخ به سوالی مبنی بر 
اینکه ۵۰ هزار خودروی برقی و ۲۰۰ هزار موتور 
ســیکلت، به چه صورت تأمین خواهد شد آیا 
توســط تولید کنندگان داخلی تولید یا مونتاژ 
خواهد شد؟ اظهار داشت: با همکاری شهرداری 
برای ورود خودروها و موتور سیکلت های برقی 
به شهر برنامه های جدی در دستور کار داریم. وی 
گفت: به دلیل اینکه شهر تهران به خاطر مسائل 
زیست محیطی که در برخی از ایام سال وضعیت 
بسیار ناهنجاری دارد و شاید مهمترین دلیل آن، 
همین خودروها باشند، این برنامه ابتدا از تهران 

آغاز می شود.
علی آبادی افزود: روند برقی سازی، تابع شرایط 
خاصی است خوشبختانه شــهرداری تهران و 
آقای زاکانی علاقه زیادی به این موضوع نشــان 
دادند و همکاری بسیار خوبی میان وزارت صمت 
و شهرداری تاکنون انجام شده و به نتایج خوبی 
هم دست پیدا کرده ایم. وی اضافه کرد: سرعت و 
میزان فعال سازی خودروها و موتور سیکلت های 
برقی باید با توجه به شرایط و مسائل فنی بررسی 

شود.
وزیر صمت با اشاره به اینکه نخستین کاری که 
قرار است انجام دهیم تأمین زیرساخت هاست، 
گفت: در اقصی نقاط شــهر تهــران، امکانات و 
زیرساخت های لازم برای تأمین برق وجود دارد 
البته اقدامات اولیه فنی با هماهنگی وزارت نیرو 
انجام شده است. علی آبادی افزود: سعی خواهیم 
کرد که از ظرفیت های داخلی استفاده کنیم اما، 
خود خودروسازان نیز حائز اهمیت هستند به این 
صورت که هر کدام از خودروسازان آماده تر باشند 

در اولویت قرار خواهیم داد.
وی در پاســخ به ســوال دیگری مبنی بر اینکه 
چالش هایی در خصوص نحــوه فروش، قیمت 
و زمان تحویل خودرو وجــود دارد برنامه وزارت 
صمت برای تولید خودروهای برقی در تعداد بالا 
چیست؟ گفت: رویکرد و برنامه وزارت صمت این 
است که در زمینه کیفیت و کمیت متناسب با نیاز 
جامعه اقداماتی انجام دهد با توجه به اینکه بحث 
خودروهای برقی یکی از بحث های جدی در سطح 
جهان است و این تحول در حال شکل گیری است، 
اولویت اول مــا پرداختن به موضوع خودروهای 
برقی است، اما در ســایر زمینه ها هم کماکان 
مکاتباتمان را دنبال و اطلاع رسانی دقیق خواهیم 

کرد.
علی آبادی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه 
خبرهایی در خصوص ایجاد پنج هزار جایگاه شارژِ 
خودروهای برقی منتشر شده آیا تجهیزات آن 
تولید داخل خواهد بود؟ گفت: بررسی ها نشان 
می دهد شاید پنج هزار ایستگاه شارژ نیاز داشته 
باشیم، اما اینکه الان با چه برنامه ای می توانیم به 
این پنج هزار برسیم متناسب با استقبال جامعه 
خواهد بود؛ زیرا نمی شود که خودرو برقی باشد، 
اما جایگاه شارژ نباشد لذا برنامه ریزی لازم و کار 
کارشناسی باید توسط کارشناسان وزارت صمت 

و شهرداری انجام شود.
وزیر صمــت تصریح کــرد: با توجه بــه اینکه 
فناوری هــای مــورد نیــاز و بــه روز در ایجاد 
ایستگاه های شــارژ خودروهای برقی در کشور 
وجود دارد و برخی از شرکت ها نیز در این زمینه 
اعلام آمادگی کرده اند می توان گفت تجهیزات از 
داخل تأمین می شود، اما در زمینه خودرو ممکن 
است که در بدو این کار، از خودروهای خارجی 
هم استفاده کنیم، ولی رویکرد اصلی، استفاده از 

تولید داخلی است.
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ســخنگوی اقتصادی دولت گفــت: طبق اعلام 
مرکز آمار درباره تورم خرداد امسال، برای اولین 
بار تورم نقطه به نقطــه مصرف کننده در این ماه 
۱۲درصد در مقایسه با ماه قبل کاهش داشته که 
حاکی از خروج از ســیکل افزایش قیمت پس از 
اصلاح ارز ترجیحی است. سید احسان خاندوزی 
سخنگوی اقتصادی دولت در نشست خبری خود 
با خبرنگاران ضمن تبریــک ولادت حضرت امام 
علی بن محمد الهادی)ع( و عید غدیر در اشــاره 
به آمارهای اقتصادی کشــور بیان کــرد: تولید و 
فروش شرکت های بزرگ بورسی کشور در دوماهه 
ابتدایی امسال نســبت به ماه مشابه سال گذشته 
بیش از ۱۰ درصد رشد داشــته و این شاخص در 
اردیبهشت ماه نســبت به فروردین ماه ۲۳ درصد 
رشد داشــته است، این آمار از ســال ۹۷ تا امروز 
جهشــی در تولید و فروش شــرکت های بزرگ 

بورسی است.
وی افزود: طبق اعــلام مرکز آمار دربــاره تورم 
خرداد امسال، برای اولین بار تورم نقطه به نقطه 
مصرف کننده در این ماه ۱۲ درصد در مقایســه 
با ماه قبل کاهش داشــته که حاکــی از خروج از 
سیکل افزایش قیمت پس از اصلاح ارز ترجیحی 
و افزایش قیمت مواد غذایی و تورم ناشی از جنگ 
اوکراین است. تورم کشور در خرداد ماه ۲ درصد 
اعلام شــده بود و نرخ تورم در ماه های قبل بالاتر 
بود و روند کاهش تورم مصرف کننده وجود دارد و 
این تورم ۴.۷ درصدی در اسفند گذشته تا خرداد 
به ۲ درصد در خرداد رسیده است، این به معنای 
تأیید وضعیت تورمی از ســوی دولت و هم چنین 
به معنای کاهش فشارهای تورمی نیست و مسئله 
مهار تورم با دستور رییس جمهور، دستور شماره 

یک اقتصاد کلان دولت اســت اما حاکی از روند 
کنترل تورم است.

سخنگوی اقتصادی دولت عنوان کرد: بخشی از 
این روند کاهش مستمر به عنوان کنترل موتورهای 
خلق تورم از جمله مسایل پولی و نقدینگی است. 
رشد نقدینگی در ســه ماه اول امسال ۳.۹ درصد 
بوده و این عدد در سال گذشته ۵.۹ بوده است؛ و 
این روند حاکی از کنترل دولت بر رشد نقدینگی 

است.
خاندوزی در پاسخ به سؤالی پیرامون مولدسازی 
گفت: این موضوع از تأکیدات در بودجه سال های 
اخیر بوده است و ردیف اعداد و ارقام در نظر گرفته 
شــده بود ولی به خاطر برخی موانــع و مقاومت 
در برخی دســتگاه ها، ارقام عملکرد پایین بوده 
است. برای برداشتن این موانع مصوبه ای از سوی 
شــورای عالی هماهنگی اقتصادی صادر شد و در 
یکی دو ماه شــروع به کار هیئت عالی این هیئت، 
وقت هیئت به تصویب گذشــت و بیش از ۲۱۲۶ 
ملک دولتی در این ایــام به عنوان امــوال مازاد 
دستگاه ها شناسایی شــده است، هم چنین مازاد 
بودن ۱۴۳۹ ملک دولتی به تصویب رسیده و وارد 
فرایند ارزش افزایی و سپس مولدسازی شده است. 
یک تــالار اختصاصی در بــورس کالای ایران در 
آینده نزدیک رونمایی می شود تا فعالان اقتصادی، 
عموم مردم و کارشناسان به صورت برخط وضعیت 

اموال مازاد دولت را رصد کنند.
وی خاطرنشــان کرد: به عنوان مثال وزارت اقتصاد 
مولدســازی را از خود شــروع کرد و یک مجموعه 
رفاهی در طرقبه را به هیئت مولدســازی معرفی 
کردیم و در دستورکار است، هم چنین مازاد بودن 
یک زمین ۲۲هکتاری داخل شهر تهران متعلق به 

بانک سپه به تصویب رسید و در دستورکار است و 
برای طرح تأمین مســکن به عرضه مسکن کمک 
می کند . وی درباره انتخابــات اتاق بازرگانی ایران و 
برخی حواشی پیرامونی آن، خاطر نشان کرد: تقویت 
رابطه و تعامل مثبت دولت بــا اتاق های بازرگانی، 
تعاون و اصناف در راهبرد دولت بوده و پیگیری شده 
و می شود؛ درباره انتخابات اخیر اتاق بازرگانی نیز نظر 

ما همان نظر دستگاه های نظارتی است.
سخنگوی اقتصادی دولت همچنین از شناسایی 
بیش از ۲ هزار فقــره از اموال مــازاد دولت خبر 
داد. ســید احســان خاندوزی درباره مولد سازی 
دارایی های دولت گفت: بیش از ۲ هزار فقره از اموال 
مازاد دولت شناسایی شــده که از این تعداد بیش 
از یک هزار مورد مصوب شــد تا مولد سازی شود. 
خاندوزی گفت: مولدسازی از تاکیدات در بودجه 
ســال های اخیر بوده و ردیف اعداد و ارقام در نظر 
گرفته شده بود اما به خاطر برخی موانع و مقاومت 
در برخی دستگاه ها، ارقام عملکرد پایین بوده است.

وی ادامه داد: برای برداشتن این موانع مصوبه ای 
از سوی شــورای عالی هماهنگی اقتصادی صادر 
شد و در یکی دو ماه شــروع بکار هیات عالی این 
شورا بیشتر وقت هیأت به تصویب موارد اختصاص 
داشت و بیش از ۲ هزار ملک دولتی در این ایام به 
عنوان اموال مازاد دستگاه ها شناسایی وبیش از یک 
هزار و ۴۳۹ ملک دولتی به تصویب رسیده و وارد 
فرایند ارزش افزایی و سپس مولدسازی شده است.

ســخنگوی دولت از رونمایی تالار اختصاصی در 
بورس کالای ایران در آینده نزدیــک خبر داد و 
گفت: فعالان اقتصادی، عموم مردم و کارشناسان 
به صورت برخط وضعیت اموال مازاد دولت را رصد 
می کنند. به عنوان نمونه وزارت اقتصاد مولدسازی 

را از خود شــروع کرده و یک مجموعه رفاهی در 
طرقبه را به هیات مولدسازی معرفی کردیم و در 
دستورکار است. هم چنین مازاد بودن یک زمین 
۲۲ هکتاری در داخل شهر تهران متعلق به بانک 
سپه به تصویب رسید و در دستورکار است و برای 
طرح تامین مسکن به عرضه مسکن کمک می کند.
خاندوزی در مشــروح این نشســت درباره رشد 
تولید و فروش شــرکت های بزرگ بورسی کشور 
در دوماهه ابتدایی امســال نســبت به ماه مشابه 
سال گذشته را بیش از ۱۰ درصد رشد اعلام کرد و 
گفت: این آمار از سال ۹۷ تا امروز جهشی در تولید 

و فروش شرکت های بزرگ بورسی است.
سخنگوی اقتصادی دولت درباره کنترل نرخ تورم 
هم گفت: با اعلام مرکز آمار بــرای اولین بار تورم 
نقطه به نقطه مصرف کننده در خرداد ماه امسال 
۱۲ درصد در مقایسه با ماه قبل کاهش داشته که 
این ناشــی از خروج از دوره افزایش قیمت پس از 
اصلاح ارز ترجیحی و افزایش قیمت مواد غذایی و 
تورم ناشی از جنگ اوکراین است. وی اظهار داشت  
این به معنای تایید وضعیت تورمی از سوی دولت و 
هم چنین به معنای کاهش فشارهای تورمی نیست 
زیرا مســأله مهار تورم با دســتور رییس جمهور، 
به عنوان دستور شــماره یک اقتصاد کلان دولت 
مطرح است و این حاکی از روند کنترل تورم است.

ســخنگوی اقتصادی دولت اضافه کرد: بخشی از 
این روند کاهش مستمر به عنوان کنترل موتورهای 
خلق تورم از جمله مسایل پولی و نقدینگی است. 
خاندوزی ادامه داد: رشد نقدینگی در سه ماه اول 
امسال ۳.۹ درصد اعلام شد که این عدد در سال 
گذشته ۵.۹ بوده است و این روند حاکی از کنترل 

دولت بر رشد نقدینگی است.

بررسی عملکرد خودروســازان خصوصی کشور از 
ابتدای امسال تا پایان خرداد حاکی از تولید ۶۶ هزار 
و ۹۷۹ دستگاه خودرو و رشد ۹۶ در صدی تولید آنها 
نسبت به مدت مشابه پارسال است؛ در مدت مشابه 
سال ۱۴۰۱ تعداد ۳۴ هزار و ۱۱۴ دستگاه خودرو 
از سوی خودروســازان خصو صی تولید شده بود.

با انعقاد موافقت نامه تجــارت ترجیحی با اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا صادرات ایران به این کشورها در 
مرحله نخست در سال ۱۴۰۱ نسبت به مدت مشابه 
قبل ۲۸ درصد و در دوماهه ۱۴۰۲ نسبت به مدت 
مشابه سال گذشــته ۷۰ درصد رشد داشته است 
که بیشترین رشــد صادرات به کشورهای روسیه 

و ارمنســتان بوده اســت. حجم مبادلات تجاری 
کشــورمان با کشورهای عضو ســازمان همکاری 
شانگهای در دوماهه ۱۴۰۲ بالغ بر ۶ میلیارد دلار 
بوده است و در این مدت حجم مبادلات تجاری با 
کشورهای شورای همکاری خلیج فارس بیش از سه 
میلیارد دلار بوده است.در اردیبهشت  سال ۱۴۰۲ 

شاخص تولید شرکت های صنعتی بورسی نسبت 
به ماه مشابه سال قبل با افزایش ۱۰ درصدی داشته 
است. در این ماه نسبت به ماه مشابه سال قبل از بین 
۱۵ رشته فعالیت صنعتی بورسی ۱۰ رشته فعالیت 
افزایش در شاخص تولید و ۵ رشته فعالیت کاهش 

در شاخص تولید را تجربه کرده اند.

سخنگوی اقتصادی دولت:

رشد نقدینگی روند کاهشی دارد

رشد ۹۶ درصدی تولید خودروسازان خصوصی 

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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روند کاهشی قیمت ها در بازار مسکن شهر تهران 
باعث شــده تا فضای چانه زنی به نفع خریداران 
تغییر کند. در روزهای اخیــر متقاضیان خرید 
آپارتمان در تهران اغلب بــه دنبال فایل هایی با 
پایین ترین قیمت نسبت به موارد مشابه هستند. 
گروهی از مشتریان بالقوه بازار نیز واحدهایی با 
بیشــترین تخفیف را هدف خرید قرار  داده اند. 
در واقع غلبه انتظارات کاهشــی بــر انتظارات 
 افزایشی، موازنه بازار را به نفع طرف تقاضا تغییر 

داده است. 
بررســی های میدانی از دفاتر املاک سطح شهر 
تهران گویای آن است که اگرچه حدود یک ماه 
و نیم  از آغاز روند ریزش قیمت های پیشنهادی 
آپارتمان می گذرد، هنوز بازار از فاز ســردرگمی 

رها نشده است.
مقایسه قیمت های فعلی در بازار مسکن نسبت 
به ماه گذشته در مناطق شمالی تهران از افت تا 
بیش از ۳۰ درصدی قیمت های اعلامی حکایت 
دارد. در مناطــق میانی و جنوبــی پایتخت نیز 
که تقاضــای مصرفی حضــور پررنگ تری دارد 

قیمت ها بین ۲۰ تا ۳۰ درصد دچار افت شــده 
است. بررســی نرخ ها در مناطق ۴ و ۵ به عنوان 
محدوده سکونتی اقشار میانی و مناطق پرفروش 
بازار مســکن نشــان می دهد که سطح قیمت 
واحدهای کلیدنخورده در موارد بسیاری به کمتر 
از ۹۰ میلیــون تومان در هر متر  مربع رســیده 
و این در حالی اســت که تا دو ماه قبل نرخ های 
پیشــنهادی در محله های برخوردار منطقه ۴ تا 
سطح ۱۳۰ میلیون و در منطقه ۵ بعضا تا بیش از 

۱۵۰ میلیون تومان رسیده بود.
واســطه های ملکی در عین حال کــه از رکود 
سنگین معاملات خبر می دهند زمان کنونی را 
برای ورود خریداران مصرفی مناسب می دانند. 
البته متقاضیان خانه اولــی از توان خرید بالایی 
برخوردار نیستند و معدود معاملات از نوع تبدیل 
انجام می شــود. از طرف دیگر کماکان و به رسم 
معمول ســال های اخیر با حجــم قابل توجهی 
از عرضه واحدهای بزرگ متــراژ، بخصوص در 
مناطق  شــمالی تهران مواجهیم که ماه هاست 

بدون مشتری مانده است.

رئیس اتحادیه حمام سنتي، ماساژ و سونا تهران 
گفت: به دلیل گراني آب و برق و عدم کمک دولت 
براي تعدیل آب بهاي مصرفي، بیشــتر حمام ها 
در حال تغییر کاربري هستند. وجود ملک هاي 
بزرگ براي حمام دیگــر توجیه اقتصادي ندارد. 
سیدمهدي سجادي، رئیس اتحادیه حمام سنتي، 
ماساژ و سوناي تهران درباره وضعیت کسب وکار 
در این صنف گفت: واحدهاي صنفي در اتحادیه 
ما به سه گروه حمام سنتي، ماساژ و سونا تقسیم 

بندي مي شوند.
وي افزود: در دســته اول یعني حمام سنتي به 
دلیل گرانــي آب وگاز و اینکه هیــچ دولتي به 
تعدیل بهاي آب مصرفي این صنف کمک نکرده، 
وضعیت خوبي حاکم نیست. بیشتر حمام هاي 
سنتي در حال تغییر کاربري هستند چون ملک 
هاي بزرگ زیادي دارند و قطعا مشتریان آنها هم 

کاهش یافته است.
ســجادي تصریح کرد: وضعیت آب به اندازه  اي 
خراب اســت که تعداد حمام ها در سطح شهر 
تهران کم شده و در نتیجه تعداد مشتري ها هم 
کاهش یافته اســت.وي ادامه داد: وجود حمام 
هایي با زیربناي۷۰۰ الي۸۰۰ متري دیگر صرفه 
اقتصادي ندارد و اختصاص ملک بزرگ براي این 
کار در حالیکه یک فضــاي ۱۰۰ الي۱۵۰ متري 
هم جوابگوي این نیاز است اصلا توجیه اقتصادي 

ندارد.ســجادي در ادامه به بیان مشکلات سالن 
هاي ماســاژ پرداخت و گفت: دسته دوم فعالان 
این صنف یعني ماساژ مشتري و تقاضاي زیادي 
دارد و افراد زیادي به دنبال اخذ پروانه کسب در 
این رسته هستند، اما با دو مشکل اصلي روبه رو 

هستند.
رئیس اتحادیه حمام ســنتي، ماســاژ و سوناي 
تهران افزود: در واقع شهرداري و وزارت بهداشت 
مانع از صدور سریع مجوز به متقاضیان فعالیت 
در رسته ماســاژ مي شــود. این امر باعث شده 
بسیاري از افراد کار خود را بدون جواز انجام دهند.

سجادي توضیح داد: مشکلي که شهرداري ایجاد 
میکند این اســت که از مراکز ماساژ سند اداري 
مي خواهد و سند موقعیت اداري را قبول ندارد و 
به دلیل گران بودن سند اداري، براي متقاضیان 

صرفه اقتصادي جواز وجود ندارد.
او به چالش عملکرد وزارت بهداشــت در ارتباط 
با سالن هاي ماساژ هم اشاره کرد و گفت: وزارت 
بهداشت بعد از گذشت ۱۴ سال از شروع صدور 
مجوز براي سالن هاي ماســاژ، به تازگي ضوابط 
بهداشتي را درســامانه خود بارگذاري کرده در 
حالي که تاکنون ضوابط بهداشتي براي استعلام 
بهداشت وجود نداشت. هم اکنون در سطح شهر 
تهران حدود ۴۰ واحد ماســاژ هست و ۱۰ واحد 

هم در حال تاسیس هستند.

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران از آغاز شــمارش 
معکوس برای تولید از فــاز ۱۱ پارس جنوبی خبر داد 
و گفت: از منظر اقتصادی و افکار عمومی و منطقه ای، 
توسعه فاز ۱۱ از اهمیت بسیار بالایی برخوردار بود که 
خوشبختانه توســعه این فاز با اعتماد به متخصصان 
ایرانی و سیاست تولید حداکثری با حداقل زمان و هزینه 

در دولت سیزدهم به ثمر نشست.
محسن خجسته مهر با بیان اینکه با آغاز به کار دولت 
ســیزدهم، رویکردهای مهمی در شتاب بخشیدن به 
توسعه میدان های مشترک در شرکت ملی نفت ایران 
ترسیم شد که بر اساس آن برای بخش هایی از میدان 
های مشترک که دچار تاخیر در توسعه بود، یک برنامه ۸ 
ساله تدوین شد، اظهار کرد: توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی 
در گذشته معطل حضور خارجی ها مانده بود، با روی کار 
آمدن دولت سیزدهم و  بهره گیری از فرصت ها و توان 
داخل و با یک ابتکار هوشمندانه روند توسعه این فاز به 

صورت جدی در دستور کار قرار گرفت.  به گفته وی با 
تکمیل توســعه این فاز روزانه ۵۶ میلیون متر مکعب 
به تولید گاز کشور افزوده می شود که درآمد سالانه ۵ 

میلیارد دلاری به همراه خواهد داشت.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با بیــان اینکه با 
تاکیدات رئیــس جمهوری و اولویــت دهی به طرح 
توسعه فاز ۱۱ در ســال ۱۴۰۰، شاهد شتاب بخشی 
توسعه این فاز در بخش های مختلف از جمله حفاری 
و تامین خطوط لوله بودیم گفت: به جای ساخت سکو 
که در خوشبینانه ترین حالت ۳ سال به طول می انجامد 
تصمیم بر آن شد که از سوی فاز ۱۲ که دیگر راندمان 

بالایی نداشت، استفاده کنیم.
خجســته مهر با اشــاره به جابه جایی سکوی ۱۲c و 
نصب موفقیت آمیز آن در موقعیت فاز ۱۱ توسط شناور 
اوشنیک، گقت: با توجه به عدم تجربه جابه جایی سکو 
در دریا با قاطعیت می توان گفت که این اقدام دستاورد 

بزرگی است که در دولت سیزدهم رقم خورده؛ به بیان 
روشن تر جابه جایی سکویی با وزن بیش از ۳۲۰۰ تن 
که نیازمند انجام فعالیت های دقیق و پیچیده مهندسی 
با ریسک بالا است، اقدامی است که به همت مهندسان 
ایرانی و برای نخستین بار در کشور انجام شده و از این 
جهت ستودنی است.  وی تاکید کرد که توسعه فاز ۱۱ 
میدان مشترک پارس جنوبی به صورت مرحله ای و از 

طریق چهار حلقه چاه، به زودی آغاز می شود.  
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به افزایش 
چشمگیر صادرات نفت در دولت سیزدهم در مقایسه 
با دولت گذشته، گفت: مجموعه صنعت نفت در دولت 
سیزدهم با درایت وزیر نفت و به کارگیری دیپلماسی 
موفق انرژی، توانســت صادرات نفت را به میزان قابل 
توجهی افزایش دهد.خجسته مهر در بخش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به اهمیت موضوع حفاری در تولید 
گفت: بیش از ۵۰ درصد هزینه های توسعه یک میدان 

نفتی مربوط به بخش حفاری است  از این رو می طلبد 
که به این بخش نگاه ویژه داشته باشیم.

وی با اشاره به رویداد گام معکوس بهبود بهره وری در 
عملیات حفاری که چندی پیش با حضور شرکت های 
دانش بنیان برگزار شد، افزود: اهمیت بحث حفاری، 
کاهش هزینه ها و بهبود فرآیندها و همچنین چالش 
های این حوزه برای شــرکت های فناور تشریح شده؛ 
امید است که این شرکت ها بتوانند اقدام ها و گام های 

مثبتی را در این حوزه رقم بزنند.    
خجسته مهر توضیح داد: تاکنون نقش بانک ها در اقتصاد 
اعطای تسهیلات بوده این در حالی است که شرکت ملی 
نفت ایران در سال گذشته با امضا توافقنامه برای توسعه 
میــدان آزادگان بانک ها را به انجام ســرمایه گذاری 
 تشویق کرده اســت؛ ابن اتفاق مهمی است و انتظار 
می رود که بانک ها سهم مردم را  در این سرمایه گذاری 

افزایش دهند.

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایي تهران در خصوص میزان فروش 
مواد غذایي نسبت به یک سال گذشته گفت: فروش کالاهاي لوکس 
و غیراساســي فاجعه و فوق العاده کاهش یافته است. به دلیل پایین 
آمدن توان خرید، مردم فقط کالاهاي اساســي مي خرند و آن هم 
بسیار کم. میزان فروش کالاهاي اساسي بسیار افت داشته و نسبت 
به سال گذشــته ۴۰ تا ۵۰ درصد کاهش یافته است و کسب و کار 

بنکداران با رکود همراه است.
رضا کنگري، رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایي تهران در خصوص 
حذف کالاهاي اساسي از سفره مردم گفت: فروش اکثر خوراکي ها، 
تنقلات، نوشیدني ها، آبمیوه ها و کالاهایي مانند تن ماهي به شدت 
کاهش یافته اســت. مي توان گفت ۵۰ درصد کاهش فروش داشته 
ایم. فقط کالاهاي اساسي رب، چاي، روغن، برنج، قند و شکر خرید 
و فروش مي شود زیرا کالاي اساسي ســبد خرید است که باید سر 
سفره مردم باشد. توان خرید مردم پایین است دیگر به سمت کالاي 
غیراساسي و لوکس و حتي پوشاک نمي روند و فقط کالاهاي اساسي 
را تهیه مي کنند.وي گفت: اغلب مردم جامعه حقوق بگیر هستند و 
افزایش حقوق ۲۰ درصدي باتوجه به هزینه هاي بالا و تورم بیش از 

اندازه، باعث مي شود پایین بیاید.
کنگري درخصوص ادامه این وضعیت گفت: مردم به میزان درآمدي 
که دارند مي توانند هزینه کنند. اگر این وضعیت ادامه دار باشد باتوجه 
به میزان حقوقي که کارمند و کارگر مي گیرد، مصرف نان را بالا مي 
برند و گوشــت نمي خرند و میزان خرید کالاهاي اساسي را از ۱۰۰ 

درصد به ۲۰ درصد کاهش مي دهند.
وي افزود: اتحادیه هاي دیگر مانند اتحادیه پروتئین و مرغ و گوشت هم 
مشکلات ما را دارند. زیرا مردم توان خرید ندارند. اگر پیش از این یک 
کیلو یک کیلو گوشت مي خریدند الان ۲۰۰ گرم و ۱۰۰ گرم گوشت 
مي خرند. مردم وقتي پول ندارند مجبور هســتند مصرف کالاهاي 

پرهزینه را به حداقل برسانند تا بتوانند تا سر ماه دوام بیاورند.
کنگري تصریح کرد: البته امیدواریم با سامانه مودیان شفافیت خرید 

و فروش ها بیشتر شود و طبق آن مالیات بپردازیم تا بتوانیم به کسب 
و کار خود ادامه دهیم. در حال حاضر بسیاري از فعالان بنکداران مواد 
غذایي به اجبار ادامه کار مي دهند. سود که نمي کنند حتي با ضرر 

کار مي کنند و رغبتي به ادامه کار ندارند.
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایي تهرا ادامه داد: در حال حاضر بر 
روي کالاها ارزش افزوده مي دهیم و همکاران ما بسیار ناراضي هستند 
و در این خصوص نامه نگاري هاي لازم با سازمان امورمالیاتي کشور 
انجام گرفته است و به نتیجه نرسیده ایم. امسال به دلیل تورم، مالیات 
ما را حداقل ۵ برابر افزایش داده اند و فعالان این صنف تحت فشــار 
هستند و مدام به اتحادیه مراجعه مي کنند و اعلام مي کنند صرفه 

اقتصادي ندارد و توان ادامه کار ندارند.
وي با بیان اینکه در دو ســال اخیر نارضایتي در کسب و کار بسیار 
افزایش یافته است، گفت: پیش از این برخي مشکلات را نداشتیم. با 
ما مراعات مي کردند و مالیات ها عادلانه دریافت مي شد. اما با توجه 
به افزایش تورم و دو برابر شدن قیمت کالاها، سازمان امور مالیاتي نیز 
مي گوید سود بیشتري داشته ایم بنابراین مالیات را ۵ برابر افزایش 

مي دهد.
کنگري درخصوص نحوه قیمت گذاري کالاهاي اساسي گفت: برخي 
قیمت کالاهاي کشاورزي مانند برنج را عرضه و تقاضا تعیین مي کند 
و قیمت مصوب ندارد. کشاورز قیمت آن را اعلام مي کند. اگر کمبود 
وجود داشته باشد، قیمت بالا مي رود و اگر عرضه بیشتر باشد، قیمت 
کاهش مي یابد. اگر هم کاهش قیمت صورت نگیرد، قیمت ها ثبات 
پیدا مي کنند. قیمت برخي کالاها نیز مانند رب و تن ماهي از سوي 

سازمان حمایت تعیین مي شود.
او در ادامه گفت: افزایش قیمت کالاها بــه دلیل افزایش هزینه ها، 
بیمه، مالیات و حقوق کارگران است. تورم بیش از حد در یک سال 
اخیر باعث رکود در بازار شده است. از سوي دیگر بحث مالیات یکي 
از مشکلات اساسي صنف ما است. در حالي کالاي ما با ارزش افزوده 
محاسبه مي شود که در رسته توزیعي قرار داریم و بین تولیدکننده و 

مصرف کننده کار خدماتي انجام مي دهیم و کالا را به دست مصرف 
کننده مي رسانیم. کالا زماني شــامل ارزش افزوده ایجاد مي شود 
که براي مثال گوجه را به رب تولید کنیم. اما ما رب را از کارخانه به 

مصرف کننده مي رسانیم.
کنگري ادامه داد: در صورتي که اگر کالایي را براي مثال ۱۰ تومان 
خریدیم و ۲۰ تومان فروخته ایم، نوبت بعدي ســه تومان روي آن 
گذاشتیم و آن را ۲۳ تومان خریدیم. به این سود نمي گویند. ما حتي 
ارزش ریالي کالاهاي خود را نتوانستیم حفظ کنیم. بنکداران مواد 

غذایي ۳ درصد تعرفه سود دارند که از بیش از آن تخلف است.
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایــي تهران همچنین با بیان اینکه 
قیمت رب و قیمت تن ماهي به عنوان کالاهاي اساسي در روزهاي 
اخیر افزایش یافته است، گفت: قیمت رب حدود ۲۰ درصد افزایش 
یافته و قیمت تن ماهي از ۴۵ هزار تومان به ۶۵ هزار تومان رســیده 
اما برخي کالاها با کاهش قیمت مواجه شده است. روغن حدود ۲۰ 
درصد، حبوبــات ۱۰ الي ۱۲ درصد و برنج ایرانــي ۳۵ تا ۴۰ درصد 

کاهش قیمت داشته است.
او درخصوص دلیل کاهش قیمت برنج ایراني گفت: باتوجه به اینکه 
از یک سو به فصل برداشت نزدیک مي شــویم و از سوي دیگر سال 
گذشته تولید انبوهي داشتیم و برنج هاي سال گذشته به دلیل گران 
بودن و کاهش توان خرید مردم در انبارها دپو شده است و اگر برنج 
ایراني بیش از حد در انبار بماند خراب مي شود، لذا امسال عرضه برنج 
ایراني بیش از اندازه است و تقاضا کم که این باعث کاهش چشمگیر 

قیمت این کالا براي سال جاري شده است.
رئیــس اتحادیه بنکداران مــواد غذایي تهران در آخــر تاکید کرد: 
بنکداران در حال حاضر با چالش رکــود و افزایش ۵ برابري مالیات 
مواجه هســتند. زمزمه تعطیلي اکثر بنکداران به گوش مي رسد و 
نارضایتي کسب و کار بسیار افزایش یافته است. سازمان امور مالیاتي 
شریک درآمدي ما شده است و حتي اگر کار هم نکنیم باید مالیات 

بپردازیم.

دبیرکل کانون کارگزاران 
در نامه ای خطاب به معاون 
اول رئیس جمهور افزایش 
نرخ گاز خوراک و سوخت 
صنایــع پتروشــیمی را 
موجب عدم کارایی و رقابت منصفانه در بازارسرمایه 
دانست و درخواست کرد تا نسبت به بازبینی مصوبه 
هیأت وزیران و ابطال آن در راستای حمایت از بازار 
سرمایه، به  خصوص سهامداران خرد پنجاه میلیونی 

آن، اقدامات لازم به عمل آید.
به گزارش ایسنا، در نامه عظیم ثابت آمده است: با 
عنایت به ماده ۶ اساسنامه کانون کارگزاران بورس 
و اوراق بهادار، یکی از اهداف مهم این کانون کمک 
به ایجاد یک بازار اوراق بهادار عادلانه، رقابتی و کارا 
در کشــور به منظور جلب اعتماد سرمایه گذاران 

می باشد و با توجه به اینکه در حال حاضر بزرگ ترین 
صنعت فعال در بازار اوراق بهادار، صنعت پتروشیمی 
می باشد، هرگونه تغییر در قیمت خوراک یا قیمت 
محصولات آن صنعت می تواند بازار سرمایه را تحت 
تاثیر جدی قرار دهد، متأسفانه مصوبه اخیر هیأت 
محترم وزیران در خصوص افزایــش غیرمنتظره 
نرخ گاز خوراک و ســوخت صنایع پتروشیمی به 
دلایل ذیل کارایی و رقابت منصفانه در این بازار را 

مخدوش کرده است: 
نظر به نام گذاری سال جاری به "سال مهار تورم و 
رشد تولید" توســط مقام معظم رهبری، افزایش 
۱۰۰ درصدی قیمــت گاز ســوخت، افزایش۴۰ 
درصدی گاز خوراک و تعیین قیمت محصولات آن 
صنعت با ارز نیمایی ۲۸۵۰۰ تومان، موجب کاهش 
شدید سودآوری شرکت های پتروشیمی خواهد شد 
که منجر به تاثیر منفی بر ارزش سهام آن شرکت ها 
و به تبع آن کل بازار سرمایه، احتمال توقف تولیدات 

آن ها و ضــرر و زیان ســرمایه گذاران فعال در این 
صنعت می شود.

در سال ۱۳۹۴، فرمول قیمت گاز توسط وزارت نفت 
اعلام شــد که در آن، قیمت گاز هاب های اروپایی 
به عنوان مبنــای قیمت، تعیین شــد. این فرمول 
در ســال های اخیر با توجه به نوسانات قیمت گاز 
در اروپا موجب تضعیف رقابت پذیری شرکت های 
ایرانی با رقبای منطقه ای خود شد، به طوریکه در 
ســال ۱۴۰۱ برای قیمت فرمول گاز سقف ۵۰۰۰ 
تومانی تعیین شــد، اما در مصوبــه اخیر، قیمت 
خوراک گاز به صورت عدد ثابت ۷ هزار تومان در نظر 
گرفته شده که براساس گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی این عدد به بیش از ۸ هزار 
تومان خواهد رسید که این امر به دلیل عدم پیروی 
از نوسانات بازار، ریسک عملیاتی بالایی را متوجه 

صنایع مرتبط می کند.
این مصوبه به صورت مســتقیم بیش از ۶۰ درصد 

بازار ســرمایه را تحت تاثیر قرار می دهد و موجب 
کاهش بیش از ۵۲ هزار میلیارد تومانی ســود این 
بازار و بــه تبع آن افت بیــش از ۵۰۰ هزار میلیارد 
تومانی ارزش بازار و زیان سرمایه گذاران خواهد شد. 
قیمت گذاری دســتوری و تصمیمات خلق الساعه، 
ایجاد نااطمینانی و کاهش سرمایه گذاری در صنعت 
استراتژیک پتروشیمی را در پی دارد و به مانع جدی 
برای احداث و ورود شرکت های پتروشیمی به بازار 
سرمایه تبدیل می شــود. این مساله، نه تنها تامین 
مالی شرکت های پتروشیمی حاضر در بازار سرمایه 
را به شدت تحت تاثیر قرار می دهد بلکه این بازار را 

درگیر بحران جدی تر خواهد کرد.
از آنجا که صنایع پتروشیمی، پالایشی و فلزی وزن 
قابل توجهی در سبد ســهام عدالت و صندوق های 
بازنشســتگی تامین اجتماعی، کشوری و لشگری 
دارند، کاهش سودآوری این صنایع موجب کاهش 
سود سهامداران عدالت و صندوق های بازنشستگی 
و ایجاد نارضایتی عمومی خواهد شد و توان ایفای 
تعهدات تکلیفی این صندوق هــا را با چالش های 

جدی مواجه می کند.
با عنایت به موارد مطروحه، خروج سرمایه از بخش 
مهم و حیاتی صنایــع پتروشــیمی و ورود آن به 
بازارهای دلالی و غیرمولد نظیر طلا، ارز، خودرو و 

مسکن، منجر به افزایش بی رویه نرخ تورم، کاهش 
تولیدات ملی خواهد شد؛ کانون کارگزاران بورس و 
اوراق بهادار، به عنوان یکی از تشکل های خودانتظام 
حوزه بازار سرمایه، از جنابعالی به عنوان معاون اول 
محترم دولت سیزدهم استدعا دارد، با امعان نظر به 

مصالح بازار سرمایه و به طریق اولی اقتصاد کشور، 
دســتور فرمایید نســبت به بازبینی مصوبه هیأت 
محترم وزیران و ابطال آن در راستای حمایت از بازار 
سرمایه، به  خصوص سهامداران خرد پنجاه میلیونی 

آن، اقدامات لازم به عمل آید. 

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

مصوبه جدید افزایش سقف نرخ خوراک گاز پتروشیمی و صنایع، بازبینی و ابطال شود

تهدید تولید با نرخ گذاری خوراک گاز

روند کاهشی قیمتها در بازار مسکن ادامه دارد 

افزایش قدرت چانه زنی خریداران مسکن 

تغيير کاربري حمام هاي سنتي به دليل گراني آب و گاز

آغاز شمارش معکوس توليد از فاز ۱۱ پارس جنوبی

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایي تهران مطرح کرد

افزایش نارضایتي و زمزمه تعطيلي اکثر بنکداران

نرخ خوراک و سوخت گاز، تقابل با تولید و سرمایه گذاری
حسین محمودی اصل، کارشناس ارشد بازار سرمایه

در حالی که در خصوص مبنا و ملاک تعیین نرخ خوراک و گاز صنایع، هیچ کس نه توضیحی داده و نه اینکه 
می تواند توضیح دهد در کمال ناباوری باید بدانیم که مبنای تعیین نرخ، یک مشتری فرضی از ترکیه بوده 

است.
در سال گذشته رئیس وقت سازمان برنامه و بودجه با اصرار بر نرخ ۳۰ سنتی گاز با توجیه وجود مشتری 
ترکیه ای به نرخ ۶۰ سنت، مبنای بخش عظیمی از منابع تبصره ۱۴ را بر اساس یک تحلیل غیرکارشناسی 
و غیر واقعی بنا نهاد تلاشها برای متقاعد کردن ایشان در خصوص تفکیک هاب تولید و مصرف،لزوم اصلاح 
فرمول و واقع بینی موثر واقع نشد و با این بدعت خطرناک و آســیب زا برای دولت رئیسی و بخش تولید 

ایشان سازمان را ترک کردند.
ما ماندیم با ده ها سوال بی جواب که آیا شرکتها باید با تولیدکنندگان هنری هاب و آلبرتا و خلیج فارس باید 
رقابت کنند یا مصرف کنندگان آخر خطی مثل هلند؟ آیا اصلا کشورمان ظرفیت گاز و خطوط جدید برای 
صادرات جدید به ترکیه دارد؟ آیا انسان عاقل گاز ۱۲ تا ۱۵ سنتی قطر و… بی خیال شده و گاز ۶۰ سنتی 

میرکاظمی را می خرد؟ راستی کو پس چرا نبستید؟
ایشان تازه گاز ۳۰ سنتی را )که دوبرابر گاز هاب تولید هنری هاب و آلبریتا و خلیج فارس است( را لطف به 
تولید می دانستند. برخی دوستان وزارت نفت نیز چنین عقیده ای داشتند. کارگروه مشترک کمیسیون 
اقتصاد مجلس و وزارت اقتصاد)سازمان بورس( قبل از بودجه با جلسات کارشناسی، پیشنهاد اصلاحی در 
فرمول محاسباتی به همراه سقف ۴ هزار تومانی را بصورت مکتوب ارائه کرد که متاسفانه نه تنها مورد توجه 
قرار نگرفت که بلکه مصوبه قبلی مجلس در خصوص لحاظ رقابت پذیری در قیمت گذاری نبز رعایت نشد.

چاپ پول برای کسربودجه، از به تعطیلی کشاندن تولید ،آسیب های کمتری دارد. باید به تقویت بینش 
اقتصادی مسئولین کمک کرد .به نظر می رسد در تقویت بینش اقتصادی مسئولین همگان کمک کنند 

چرا که با دقت در مفهوم هاب تولید و هاب مصرف، چنین تصمیماتی شکل نمی گرفت.
حتی کسر بودجه و خلق پول نیز آثار به مراتب کمتری از تعیین چنین نرخ های تولید تعطیل کنی ،آسیب 

زا بود. راستی تولید تا زنده نباشد نمی تواند اشتغال، ارزآوری و پرداخت مالیات داشته باشد.
لطفا اقتصاد را مقاومتی کنید. میانگین حاشیه سود شرکت های بورسی از ۳۶ درصد در سال ۹۹ به ۲۳ 
درصد در سال ۱۴۰۱ رسیده اســت و این عدد به زیر ۲۰ درصد خواهد رسید. با تورم ۵۰ درصدی، سود 
زیر ۲۰ درصد یعنی بزرگتر شدن عدد سود اما بی قدرت شدن آن برابر تورم یعنی عدم توانایی در توسعه 
خطوط و حتی ناتوانی در یک تعمیر اساسی خطوط. باید برای تولید و سرمایه گذاری حاشیه سود حداقل 

به بالای ۳۵ درصد برسد.
موضوع نرخ خوراک و سوخت گاز نباید در سطح سازمان مطرح باشد موضوع در سطح دولت است و متاسفانه 
وزیر اقتصاد بعنوان متولی اقتصاد و بازار سرمایه، وزیر صمت بعنوان متولی تولید، وزیر نفت به عنوان متولی 

صنعت پتروشیمی و وزیر کار بعنوان نماینده ۴۶ میلیون ذینفع شستا این مصوبه را امضا کرده اند.
لازم است با تعدیل این تصمیم و اخذ تصمیم کارشناسی از آسیب به تولید و تلاش های دولت جلوگیری 
کرد. لازم به ذکر است پس از پایان کار دولت قبل ،وزرا و حتی معاون اول گفتند مخالف دلار ۴۲۰۰ بوده اند. 
وزرای عزیز دولت سیزدهم با تامل در نقدهای دلسوزانه تا دیر نشده با بررسی کارشناسی موضوع به موقع به 
بخش تولید و تقویت دولت و رئیس جمهور محترم کمک کنند. برخی تصمیمات مشکوک و غیرکارشناسی 

به چالش کشاندن شعار اول انتخاباتی رئیس جمهور و آسیب رساندن به دولت است.
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همکاری فناورانه در حوزه انرژی به ارزش 10 میلیون دلار
صادرات محصولات دانش بنیان به ازبکستان

رئیس مرکز تعاملات بین الملل معاونت علمی ریاست جمهوری از همکاری علمی 
و فناوری با ازبکستان خبر داد و گفت: یک قرارداد همکاری فناورانه مشترک به 

ارزش ۱۰ میلیون دلار در حوزه انرژی منعقد شده است.
امیرحسین میرآبادی درباره تعاملات علم و فناوری بین المللی ایران و ازبکستان 
توضیح داد و گفت: یک دیدار اختصاصی دوجانبه بین دکتر دهقانی معاون علمی 
ریاست جمهوری و وزیر آموزش، علم و نوآوری به میزبانی معاونت علمی برگزار 
شد و همزمان با این دیدار تیمی از ایران در ازبکستان حضور داشتند و خانه فناوری 

و نوآوری ایران در شهر تاشکند ازبکستان افتتاح شد.
رئیس مرکز تعامــلات بین الملل معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری افزود: این خانه قرار است میزبان شرکت های دانش بنیان و فناور 
دو کشور برای همکاری های تجاری و فناورانه باشد و در یک ساختار علنی معین 

و چارچوب هایی که دو دولت تعیین می کنند کار کند.
میرآبادی با بیان اینکه زمینه صادرات محصولات دانش بنیان به ازبکستان فراهم 
شده است، خاطرنشان کرد: این خانه فناوری و نوآوری قرار است در جهت تسهیل 
و توسعه زیرساخت ها برای همکاری های جدی تر فعالیت های اقتصادی و فناورانه 

پیش رود.
این مقام مسول معاونت علمی فناوری و اقتصادی ریاست جمهوری افزود: این خانه 
نوآوری با سرمایه گذاری حدود چهار میلیون دلاری سرمایه گذار بخش خصوصی 
کار خود را آغاز کرده است. همچنین یک قرارداد همکاری فناورانه به ارزش ۱۰ 
میلیون دلار در حوزه انرژی، با همکاری شرکت های دو طرف و ذیل حمایت این 

خانه فناوری و نوآوری به امضا رسید.
وی ضمن اشــاره به اینکه این خانه نوآوری در راســتای مصوبات دیدار رئیس 
جمهوری ایران و ازبکستان ایجاد شد، گفت: یکی از موضوعات مهمی که ازبکستان 
در دیدار با معاون علمی درخواست کرده بود این بود که مدل توسعه فناوری در 

ایران در ازبکستان هم شکل بگیرد.
میرآبادی با بیان اینکه همکاری در حوزه تجهیزات پزشکی، فناوری اطلاعات و 
مراکز داده بزرگ از جمله توافقات بزرگ با ازبکستان بود، گفت: یکی از پایه های 
اساسی گفتگوی دولت با هر کشوری دیپلماسی علم و فناوری است حتی در حوزه 

تجارت هم تجارت دانش بنیان در حال غالب شدن است.

بیش از سه هزار روستا اینترنت پر سرعت ندارند
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: بیش از سه هزار روستا هنوز به شبکه ملی 

اطلاعات و اینترنت پرسرعت دست نیافته اند.
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در یکی از پیام رسان های بومی 
در پاسخ به یکی از کاربران در خصوص عدم وجود اینترنت در برخی روستاها از 
جمله روستای عشایری چاه ستاره بخش روداب خراسان رضوی گفت: با وجود 
اینکه از ابتدای دولت تاکنون بیش از ۴ هزار و ۲۰۰ روستای جدید بالای بیست 
خانوار به شبکه ملی اطلاعات و اینترنت پرسرعت متصل شده اند، هنوز بیش از 

سه هزار روستا باقی مانده است.
وی افزود: روستای عشــایری چاه ستاره بخش روداب خراســان رضوی یکی از 
روستاهایی است که هنوز به اینترنت پرسرعت و شبکه ملی اطلاعات متصل نشده 

که انشاالله تا پایان پاییز انجام خواهد شد.

رئیس شرکت ارتباطات زیر ساخت:
آمریکا هزاران سرویس پرکاربرد را برای کاربران ایرانی 

تحریم کرد
رئیس شرکت ارتباطات زیر ساخت با بیان اینکه آمریکا هزاران سرویس کاربردی 
را برای ایرانیان تحریم کرده اســت، گفت: با ارائه سرویس های فنی تحریم های 

سرویس های پر کاربرد بی اثر می شود.
به گزارش مهر، محمد جعفرپور رئیس شــرکت ارتباطات زیرســاخت در یکی 
از پیام رســان های بومی گفت: در هفته حقوق بشــر آمریکایی بد نیست بدانید 
آمریکایی ها که ادعای حمایت از مردم ما را دارند، هزاران سرویس پرکاربرد را بر 
روی کاربران ایرانی تحریم و مسدود کرده اند. وی در ادامه با بیان اینکه این جلوه 
همان حقوق بشر آمریکایی در فضای مجازی است افزود: ما با ارائه سرویس های 

فنی در کنار مردم عزیزمان هستیم تا این تحریم ها بی اثر شوند.

رقیب اینستاگرامی توییتر راه اندازی می شود
طبق یک لیست فروشگاه اپ اســتور اپل، انتظار می رود رقیب توییتر پنجشنبه 

هفته جاری از سوی اینستاگرام راه اندازی شود.
بر اســاس نمونه های اسکرین شــات هایی که در فهرست فروشــگاه اپل دیده 
می شود، این اپلیکیشــن که Threads نام دارد، با پست های متنی که می توان 
آنها را لایک کرد، نظر داد و هم رسانی کرد، عملکردی مشابه توییتر خواهد داشت. 
افراد می توانند حساب هایی که در اینستاگرام دنبال می کنند را دنبال کرده و نام 
کاربری خود را حفظ کنند. اینستاگرام که زیرمجموعه شرکت متا پلتفرمز است، 

از اظهارنظر در این باره خودداری کرد.
متا با راه اندازی این اپلیکیشن، به دنبال بهره برداری از مشکلات توییتر از زمان 
خریداری شدن این شبکه اجتماعی در سال میلادی گذشته توسط ایلان ماسک 
اســت. یکی از مواردی که کاربران توییتر را به خشم آورده و آنها را به جستجوی 
پلتفرم های جایگزین واداشــته است، تعدیل سیاســت های نظارت بر محتوا در 
توییتر و الزام به پرداخت هزینه اشــتراک ماهانه برای داشتن یک حساب معتبر 
است. همچنین مشکلاتی در خصوص قابلیت اطمینان سایت توییتر وجود دارد. 
توییتر روز شنبه، به طور موقت تعداد پست هایی را که کاربران می توانند مشاهده 

کنند، محدود کرد.
رقبای فعلی توییتر مانند بلو اسکای و ماســتودون تازه  تاسیس هستند و هنوز 
شبکه های آنها به حد کافی توسعه پیدا نکرده اســت تا جایگزین مناسبی برای 
توییتر باشد. اینستاگرام ماه هاست که با استفاده از افراد مشهور و اینفلوئنسرهای 
مختلف، اپلیکیشــن جدیدش را تبلیغ می کند تا به هنگام راه اندازی، حســابی 

هیاهو کند.
طبق لیست اپ استور، این اپلیکیشن، برای پیش  سفارش، موجود است و انتظار 
می رود روز پنجشنبه راه اندازی شــود. در توصیف اپلیکیشن Threads  آمده 
است: جایی که گروه ها گرد هم می آیند تا درباره موضوعات روز که به آن ها اهمیت 

می دهید، تا آنچه که فردا، موضوع روز خواهد بود، بحث و گفتگو کنند.
متا سابقه طولانی در کپی برداری از ایده های رقیبان دارد اما این کپی برداری ها 
همیشه موفق نبوده است. با این حال، هنگامی که محصولات کپی برداری شده 
این شرکت موفق می شوند، به سرعت مورد توجه قرار می گیرند. پست هایی که 
پس از ۲۴ ساعت ناپدید می شوند و "استوری" نام دارند، سال ۲۰۱۶ از اسنپ چت 
کپی شد. اکنون، افراد بسیار بیشتری از "استوری" در اپلیکیشن های متا استفاده 
می کنند تا اســنپ چت. متا این اواخر یک محصول ویدئویی کوتاه شبیه به تیک 
تاک به نام "ریلز" ساخت. مدیران این شرکت در کنفرانس انتشار درآمدهای مالی، 

اعلام کردند "ریلز"، محرک رشد در اینستاگرام و فیس بوک بوده است.
بر اساس گزارش بلومبرگ، متا در آوریل اعلام کرد در سه ماهه اول امسال، بیش 
از ســه میلیارد نفر روزانه حداقل از یکی از اپلیکیشن های متا شامل فیس بوک، 

اینستاگرام و واتس اپ استفاده کردند.

اخبار

رئیس صنــدوق نــوآوری و 
شــکوفایی گفــت: از حضور 
شــرکت های دانش بنیــان 
در نمایشــگاه های داخلی و 
خارجی حمایت بلاعوض می 
کنیم. به گــزارش صندوق نوآوری و شــکوفایی، دکتر 
محمدصــادق خیاطیان ضمــن بازدیــد از چهارمین 
نمایشــگاه و کنفرانس بین المللی شهر هوشمند ایران، 
از پاویون شــرکت های دانش بنیان در این نمایشــگاه 

بازدید کرد.
رییس صندوق نوآوری و شکوفایی در حاشیه این بازدید 
گفت: امروزه حوزه شهر هوشمند در دنیا، یکی از حوزه های 
جدید، جامع و بــزرگ فناوری تلقی می شــود و حضور 
گســترده  فناوری های متفــاوت در این بســتر از جمله 

زمینه های مهم توسعه گونه های مختلف فناوری است.
دکتر خیاطیــان افزود: در حوزه فناوری های هوشــمند 
می توان به زمینه هایی چون اینترنت اشیا، هوش مصنوعی، 

محاسبات ابری و ... اشــاره کرد که هر یک از به روزترین 
و جدیدترین فناوری ها در دنیا به شــمار می آیند. وی با 
اشــاره به اهمیت شهر هوشمند گفت: شــهروندانی که 
می خواهند از خدمات حوزه شهری اســتفاده کنند، در 
بستر فناوری، با فرایندی ســریع تر، هموارتر، باکیفت تر 
و کارآمدتر، این خدمــات را دریافت خواهند کرد. رییس 
صندوق نوآوری و شکوفایی با اشاره به اینکه در سال های 
اخیر، شرکت های دانش بنیان کشورمان فعالیت های خود 
را در حوزه فناوری های تشکیل دهنده شهر هوشمند، با 
مقیاس بسیار قابل توجهی توسعه داده اند، گفت: نمایشگاه 
شهر هوشــمند، جلوه بســیار کوچکی از دستاوردهای 
شرکت های دانش بنیان در زمینه فناوری های مبتنی بر 

شهر هوشمند است.
وی تاکید کرد: تلاش می کنیم بــا حمایت  بلاعوض از 
حضور شرکت های دانش بنیان در نمایشگاه های داخلی 
و خارجی، فرایند تجاری ســازی، بازاریابی و بهم رسانی 
شرکت ها و مشتریان آنها را تسهیل کرده و به عنوان نهاد 
مالی حامی نوآوری، در توسعه دستاوردهای شرکت های 

دانش بنیان، نقش آفرینی کنیم.
گفتنی اســت در حاشــیه این بازدید، رئیس صندوق 

نوآوری و شکوفایی ضمن گفتگو با مدیران شرکت های 
دانش بنیــان حاضر در پاویــون، در جریان مســائل و 
دغدغه های آنها در زیست بوم نوآوری کشور قرار گرفت و 

در موارد مقتضی، دستور پیگیری صادر کرد.
دکتــر خیاطیان همچنین از دســتاوردهای شــرکت 

مهندسی و ساخت برق و کنترل مپنا در نمایشگاه شهر 
هوشمند بازدید کرد. در نمایشگاه شهر هوشمند ایران، 
۲۴ شــرکت دانش بنیان با حمایت صنــدوق نوآوری 
و شــکوفایی در قالب یک پاویون اختصاصــی به ارائه 

دستاوردها و محصولات خود پرداخته اند.

رئیس صندوق نوآوری مطرح کرد؛

حمایتبلاعوضازحضوردانشبنیانهادرنمایشگاهها
News kasbokar@gmail.com

رئیس بنیــاد ملی نخبگان از تخصیــص ۵هزار ردیف 
اســتخدامی برای به کارگیری و جــذب نخبگان در 

دستگاه های اجرایی کشور خبر داد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، روح الله دهقانی معــاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در دیدار 
جمعی از نخبگان علمی و فناوری کشــور با اشاره به 
آغاز فرآیند ساخت مســکن برای نخبگان، ادامه داد: 
موضوع تامین و تخصیص مسکن، دارای پیچیدگی ها و 
البته موانع متعددی است اما معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری و همچنین بنیاد 
ملی نخبگان، تامین مسکن نخبگان را به طوری جدی 
در اولویت های کاری خود قرار داده انــد. هفته آینده 
فرآیند ســاخت مســکن نخبگان در منطقه ۲۲ آغاز 
می شود. تنظیم و شکل دهی به فرآیند تامین و چگونگی 
تخصیص مســکن، به عنوان اصلی تریــن دغدغه در 
اولویت های معاونت علمی و بنیاد ملی نخبگان قراردارد. 
چراکه اگر موضوع مسکن نخبه حل شود قطعا با تمرکز 

و فراغ بال بیش تری ادامه کار خواهد داد.
رئیس بنیاد ملی نخبگان، با اشاره به تخصیص ۵هزار 
ردیف استخدامی برای به کارگیری و جذب نخبگان در 
دستگاه های اجرایی کشور عنوان کرد: به کارگیری و 
جذب نخبگان در دستگاه های اجرایی موضوع مهمی 
بود که اجرای آن از ضرورت ها برای تحقق حکمرانی و 
نقش آفرینی نخبگان در ساحت اجرایی و تصمیم گیری 
کشور است. با توجه به این که این فرآیند برای نخستین 
بار در کشور اجرا می شــود، طبعا موانعی بر سر راه آن 
وجود دارد اما خوشــبختانه با تخصیص ۵هزار ردیف 
اســتخدامی برای جذب و به کارگیــری نخبگان در 
دستگاه های اجرایی،۸۰ درصد مســیر پیموده شده 
و حکمرانی نخبگانــی، یک گام بــزرگ رو به تحقق 

برداشته است.

ارزیابی و جذب نخبگان هوشمند می شود
دهقانی با بیان این که سازوکارهای شناسایی و حمایت 
از نخبگان، به سوی پویا شــدن و هوشمندی حرکت 
می کند ادامه داد: الگوریتم و شناسایی فعال نخبگان 
بر مبنای پایگاه های داده و با اســتفاده از فناوری های 
هوشمند، به طور جدی در حال پیگیری است. فرآیند 
شناســایی، ارزیابی و حمایت از نخبه در جهت تکریم 
وی باید از ســوی بنیاد و با تکیه به فناوری، استفاده از 
داده های پایگاه های اطلاعاتی و سامانه ها گردآوری و 

ارزیابی شود و فرآیند شناسایی، ارزیابی و جذب نخبه 
شکلی پویا و هوشمند پیدا کند.

معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس 
جمهوری، با تاکید بر این که می بایســت سازوکارها و 
رویکردها در تلقی فرد به عنوان نخبه، ناظر به توانمندی 
افراد در کارآمدی و حل مشکلات کشور، اصلاح و اجرا 
شود، ادامه داد: اگر بخواهیم صرفا با جمع امتیازهای 
کسب شده توسط فرد در معیارهای گوناگون او را نخبه 
تلقی کنیم، اصل و اســاس نخبگی زیر سوال می رود. 
ممکن است فردی در هر ده موضوع برای احراز نخبگی 
یک نمره گرفته و مجموع امتیازاتش ۱۰ شده باشد، در 
مقابل اما فرد دیگری در یک موضوع مهم و راهبردی، 
ده نمره کسب کرده باشــد، بدیهی است که فرد دوم 
نخبه است. بنابراین باید روندهای ارزیابی نخبگی، به 
ســوی کارآمدی فرد در حل مشکلات اساسی جامعه 

سوق پیدا کند و اصلاح شود.
دهقانی، با بیان این که رئیس بنیاد ملی نخبگان در واقع 
ایفاگر نقش ترویج دهنده و نماینده گفتمان نخبگانی 
در ســاختار دولت اســت، ادامه داد: رئیس بنیاد ملی 
نخبگان، نماینده صنف نخبگان نیســت چراکه نگاه 
صنفی به نخبگان صحیح نیســت بلکــه نخبگان یک 
جریان فعال و اثرگذار هستند که باید گفتمان و نقش 
آن ها در حکمرانی جاری و ساری شود. بنابراین، بنیاد 
ملی نخبگان را نماینده جامعه نخبگانی برای رساندن 
دیدگاه ها و دغدغه های آنان به دولت و زمینه ســازی 
نقش آفرینی جامعه نخبگان در عرصه حکمرانی کشور 

می دانم.

نگاه جدی به جریان اندیشــه ورزی در حوزه 
حکمرانی

معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری با اشاره به حمایت جدی از هیئت های 
اندیشــه ورزی در قالب اندیشــکده ها عنوان کرد: در 
معاونت علمی جریان حمایت از اندیشکده ها و ترویج 
جریان اندیشــه ورزی به طور جدی در حال پیگیری 
و اجرا اســت به طوری که ۱۳۰ میلیــارد تومان برای 
حمایت از جریان اندیشــه ورزی در حوزه حکمرانی و 

اجرا اختصاص داده شده است.
دهقانی با تاکید بر این که برای حل مشــکلات کشور، 
می بایســت حکمرانی نخبگان در بدنه تصمیم سازی 
و اجرای کشــور محقق شــود که یکی از شــاکله ها و 
لازمه های حکمرانی نخبگان همین اندیشــکده ها و 

حمایت از اندیشه ورزی نخبگانی هستند، ادامه داد: باید 
جریان رسوخ نخبگان به بدنه اجرا و حکمرانی به صورت 
مستمر و تدریجی اتفاق بیفتد و حضور نخبگان در بدنه 
اجرایی کشور، یکی از همان زمینه هایی است که جریان 

حکمرانی نخبگانی را تحقق می بخشد.
وی با بیان این که تحقق حکمرانــی نخبگان در بدنه 
اجرایی کشور، پایداری، صبر و اســتقامت می طلبد، 
ادامه داد: حضور و اثربخشی جریان نخبگی، می باید در 
فضای واقعیت و در حل مسایل تجلی یابد. تاثیر گذاری 
فرد در حل مسایل مهم کشور، بیان گر و مبین نخبگی 
او است. بنابراین به دنبال این هستیم که فضا و مجال 
حضور نخبگان را در عرصه حل مســائل کلان کشور 

فراهم کنیم.
رئیس بنیاد ملی نخبگان با اشاره به اهمیت اجرای طرح 
استادمحور با هدف تربیت و اعتلای دانشجویان نخبه به 
کمک استادان مرجع و شاخص، عنوان کرد: استادانی 
که دغدغه پروراندن نیروی انسانی نخبه و تربیت افراد 
توانمند در حل مشکلات کشور را دارند، ذیل بنیاد ملی 
نخبگان از طریق بسته های حمایتی، اعتباری تسهیلات 
شامل تمامی ابزارهای در اختیار بنیاد ملی نخبگان و 
معاونت علمی، حمایت می شوند تا به عنوان مرجع، الگو 
و پناه برای سایر دانشجویان، زمینه ساز پرورش نیروی 
انسانی نخبه واقعی و کارآمد در حل مسائل کشور شوند.

طرح کسر خدمت سربازی برای نخبگان خارج از کشور
دهقانی با تاکید بــر این که باید باید محیط زیســت 
نخبگانی صحیح را برای نقش آفرینی اثربخش نخبگان 
کشور از هرکجای دنیا فراهم کنیم، ادامه داد: مهم تر از 
حمایت های موردی، ایجاد بستر مساعد و یک فضای 
تعامل پویا برای نخبگانی اســت که از سراسر دنیا چه 
در ایران و چه خارج از ایــران، می خواهند به نحوی در 
پیشرفت و اعتلای کشورشــان اثرگذار باشند. برنامه 
همکاری بــا متخصصان ایرانی خارج از کشــور تحت 
عنوان کانکت امکانــات و زمینه های خوبــی را برای 
تحقق این اثرگــذاری فراهم کرد و اکنــون با اجرای 
»کانکت پلاس« زمینه بیش تری برای این تاثیرگذاری 
و نقش آفرینی فراهم شده است. برنامه کانکت پلاس، 
با تخصیص حمایت های بیش تــر، امکانات بیش تر و 
فضای گسترده تر همکاری ها، از سوی مرکز تعاملات 
بین المللی علم و فناوری در حال پیگیری است. طرح 
کسر خدمت سربازی برای ۱۱۰ نفر از نخبگان خارج از 
کشور در قالب همین برنامه اجرایی شده و تعدادی از 

این افراد کارت پایان خدمت گرفته اند. برنامه کانکت 
رویکردی همراهانه و همدلانه با نخبگان دارد و زمینه 
را برای فرزندان ایران هرجای کشور ایران و دنیا، برای 
نقش آفرینی و همکاری اثرگذار در حل مشــکلات و 

پیشرفت کشور فراهم می کند.

افزایش ۶ برابری بودجه بنیاد علم ایران
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری با اشــاره به گستردگی و عمیق شدن 
جریان توســعه علمی، با کمک بنیاد علم ایران عنوان 
کرد: صندوق حمایت از پژوهشگران در قالب بنیاد علم 
ایران فعالیت خواهد کرد و بودجه امســال این بنیاد ۶ 
برابر زمان مشابه در سال گذشته است. بنیاد علم ایران 
در رویکرد جدید به دنبال جریان ســازی و الگوسازی 
اســت. به طور مثال ۱۰۰ گرنت بــا عددهای بزرگ و 
۱۰۰۰ گرنت کوچــک تر برای فتح قلــه های علمی 
اختصاص خواهد یافت و رویکردها به سمت عملیاتی 

شدن می رود.
دهقانی با اشــاره به تخصیص اعتبارها به پژوهشگران 
و نخبگان برای توسعه فعالیت های پژوهشی در قالب 
اعتبارات شبکه آزمایشــگاهی فناوری های راهبردی 
گفت: امسال نســبت به سال گذشــته اعتبار شبکه 
آزمایشگاهی رشــدی ۲.۵ برابری دارد و ۹۰ میلیارد 
تومان به شبکه آزمایشگاهی اختصاص یافته است که 
۶۰ میلیارد تومان آن عمومی و ۳۰ میلیارد تومان آن 
در راستای اولویت های ستادهای توسعه فناوری های 

راهبردی صرف خواهد شد.
رئیس بنیاد ملی نخبگان، بر ضرورت حکمرانی نخبگانی 
برای برون رفت کشور از موانع و مشکلات اشاره کرد و 
گفت: تا زمانی که حکمرانی نخبگانی محقق نشود به 
مدینه فاضله و ایده آل نمی رسیم. اما این امر نیازمند 
طی مسیری پر فراز و نشــیب، طولانی و البته نیازمند 

باور به تغییر، صبر و تحمل است
گفتنی است در این دیدار که ناصر باقری مقدم قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان، حجت الاسلام سعید کرمی نمایندۀ 
ولی فقیه در بنیاد ملی نخبگان و شــقایق حق جوی 
جوانمرد رئیس مرکز توســعه فناوری های راهبردی 
معاونت علمی نیز حضور داشــتند، جمعی از نخبگان 
فعال در بدنه علمی پژوهشی و فناوری کشور دیدگاه ها، 
دغدغه ها و پیشنهاداتشان را با معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری و سایر مسئولان 

مطرح کردند.

به دنبال برگزاری نوبت دوم کنکور سراســری سال ۱۴۰۲ در 
تیرماه، قرار شد تا بنابر دستور رئیس جمهور اینترنت در زمان 
آزمون قطع نشود؛ مسئله ای که به تازگی وزیر علوم هم بر آن 
تاکید کرده و گفته است طبق دستورات، اینترنت نباید قطع شود 
و وزارت علوم هم سیستم های خاص خود را دارد تا امنیت کنکور 

تأمین و تضمین شود.
بروز تقلب و لو رفتن سؤالات آزمون ورودی دانشگاه ها و موسسات 
آموزش عالی و حواشــی آن چند سالی اســت که نگرانی ها و 
ابهامات زیادی را در اذهان عمومی جامعه به ویژه برای داوطلبان 
رشته های پرطرفدار دانشــگاهی ایجاد کرده و مسئولان طی 
سال ها اقدامات و روش های گوناگونی را برای برگزاری سلامت 
این آزمون سراسری در نظر گرفتند که می توان به مواردی مانند 
قطع اینترنت در زمان برگزاری کنکور در سال گذشته اشاره کرد.

موضوع قطع اینترنت در زمان برگزاری کنکور، توسط معاون امور 
آزمون های سازمان سنجش مطرح شد؛ موضوعی که حواشی 
بسیاری درپی داشت اما مسئولان از جمله وزیر علوم و رئیس 
سازمان سنجش جهت رعایت حقوق داوطلبان با اجرای این روش 
موافق بودند. درنهایت پس از موافقت ها و مخالفت ها اینترنت 
همراه به صورت نقطه ای )مناطق نزدیک به حوزه های برگزاری 

کنکور( برای چند ساعتی قطع شد.
طبق اعلام مسئولان اگرچه این روش تا حد زیادی موفق بود و 
هیچ برگشت پاسخی به حوزه های امتحانی در کنکور  رخ نداد  

اما پس از پایان زمان برگزاری شــهروندان از مشکلاتی که به 
دنبال قطع اینترنت برایشان پیش آمد گله و نارضایتی داشتند، 
به گونه ای که وزیر ارتباطات چندی پس از این موضوع ضمن 
عذرخواهی از مردم بابت مشکلاتی که در محدوده  BTS های 
حوزه های امتحانی پیش آمده بود، تأکید کرد به سازمان سنجش 
اعلام کرده اند و این بار آخری است که اینترنت به خاطر کنکور 
قطع می شود و حتما باید برای دور بعدی کنکور به فکر راهکاری 
جایگزین باشند و به هیچ وجه دیگر اینترنت را به خاطر کنکور 

قطع نمی کنند.
حال با گذشــت چند ماه از این مســئله، زمان برگزاری نوبت 
دوم کنکور سراســری سال ۱۴۰۲ نزدیک اســت و در یک ماه 
گذشته بار دیگر شائبه قطع اینترنت مطرح شد و عیسی زارع 
پور- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- در واکنش به مســئله 
پیش آمده اعــلام کرد قطع اینترنــت نمی تواند کمکی کند و 
فناوری هایی وجود دارند که بتوان حتی در صورت قطع اینترنت 
هم ارتباط را برقرار کند. توصیه او به ســازمان سنجش این بود 
که با استفاده از فناوری ها و روش های آشکارساز سیگنال، این 
امکان ایجاد شــود تا هرگونه ارتباط ممنوعه ای که داوطلبان 
دارند، تشخیص داده و شناســایی شود چراکه با قطع اینترنت 
نیز ممکن اســت بتوان ارتباط ایجاد کرد. در نهایت با دستور 
 رئیس جمهــوری، پرونده قطــع اینترنت در زمــان برگزاری 

کنکور بسته شد.

ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان سلامت معاونت 
علمی برای حمایت از تولیدکنندگان داخلی برای 
ورود به بازارجهانــی و بین المللی صنایع حلال 

اعلام آمادگی کرد.
به گــزارش مرکــز ارتباطات و اطلاع رســانی 
معاونت علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری ستاد توســعه اقتصاد دانش 
بنیان ســلامت با همــکاری مرکــز تحقیقات 
حلال جمهوری اســلامی ایران ســازمان غذا 
و دارو؛ تولیدکننــدگان داخلی را بــرای ورود 
 به عرصــه بین المللی حــوزه حلال تشــویق 

و حمایت می کند.
با توجه بــه ارتقــای جایگاه صنایــع حلال در 
بازارهای بین المللی طی چنــد دهه اخیر، این 
صنعت پیشــرفت ویژه ای در میان کشــورهای 
مسلمان و حتی کشورهای اروپایی داشته است. 
صنایع حلال برای نخستین بار در کشور مالزی 
تولید و مطرح شــد اما سایر کشورهای مسلمان 
نیز به این حوزه ورود کردند و طی سال های اخیر 
ظرفیت های تولیدات این حوزه جایگاه مناسبی 

را در میان بازارهای جهانی کسب کرد.
ایران نیز به عنوان یکی از کشــورهای اسلامی 

از پتانســیل های خوبی در این حوزه برخوردار 
است و سعی دارد تا تولیدکنندگان داخلی دراین 
حوزه فعالیت کنند. درهمین راســتا؛ مصطفی 
قانعی، دبیر ستاد توســعه اقتصاد دانش بنیان 
سلامت معاونت علمی در بازدید از مرکز تحقیقات 
حلال جمهوری اســلامی ایران ســازمان غذا و 
دارو اعلام کرد: با توجه به گســترش روزافزون 
حوزه حلال و اهمیت اقتصاد و صادرات کالاهای 
ســلامت محور حلال به کشــورهای منطقه ای 
و بین المللــی، باید راهکارهایی جهت تشــویق 
 تولید کنندگان داخلی بــرای ورود به این عرصه 

فراهم شود.
وی درادامه خاطر نشان کرد: با توجه به تشویق 
تولید کنندگان داخلی،ایــران می تواند جایگاه 
شایسته ای در بازار ۴ هزار میلیارد دلاری حوزه 

حلال داشته باشد.
قانعی اظهار کرد: در این خصوص، ستاد اقتصاد 
دانش بنیان ســلامت معاونت علمــی آمادگی 
دارد تا حمایت مادی و معنوی خود را از طرح ها 
و فرآیندهایی کــه منجر به افزایــش ارزآوری، 
اشــتغال زایی و رونق کســب و کارهای حلال 

می شوند، فراهم نماید.

تخصیص ۵ هزار ردیف استخدامی برای جذب نخبگان 

حمایت از تولیدات حلالپرونده قطع اینترنت در زمان کنکور بسته شد

فناوریو
اطلاعات
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کشاورزي

زاگــرس ديگر جانــي نــدارد. اين را 
مي تــوان از حــال و روز درختــان 
جنگل هاي بلوطــش فهميد كه چند 
سالي است ديگر از شكوه آنها خبري 
نيســت. بلوط هاي زاگرس روزگاري 
گرفتار آفت پروانــه جوانه خوار بودند و روزي ديگر ســبزينه 
برگ هاي آنها زير غبار ريزگردهاي عربي دفن شد. اين روزها 
كه آفت هاي گذشــته هنوز از بين نرفته انــد، ميليون ها اصله 
درخت بلوط و شمشاد در زاگرس و البرز اسير آفت ويرانگري 
به نام آفت زغالي شده است. خبرها حاكي از آن است كه بيش 
از يك ميليون و 130 هــزار هكتار از جنگل هاي بلوط زاگرس 
گرفتار اين آفت غيرقابل درمان شده و براي كنترل اين بيماري 
و جلوگيري از گسترش بيشتر آن چاره اي نيست جز آنكه 18 

ميليون بلوط زاگرس به دست تبر سپرده و قطع شوند. 
آفات و بي توجهي مسئولان، امان درختان اينجا را بريده است 
تا آنجا كه كارشناسان محيط زيست معتقدند كه بعيد نيست تا 
دو سال آينده از جنگل هاي زاگرس فقط برهوتي به جاي بماند. 
اگرسياســت هاي دولت و بي تفاوتي و ناآگاهي مردم نسبت به 
منابع طبيعي تغيير نكند به طور حتم نسل هاي آينده، هر سال 
در روز درختكاري ماجراي خشك شدن ميليون ها اصله درخت 
جنگل هاي زاگرس و سهل انگاري برخي انسان هاي امروزي را 

به عنوان درس عبرت مرور خواهند كرد. 
آفت زغالي شــيرابه اي سياهرنگ اســت كه از زير پوست تنه 
درخت بيرون مي زند، شيرابه اي كه بي شباهت به قير نيست، 
خيلي زمان نمي برد كه مقدار شيرابه بيشتر مي شود تا آنجا كه 
سياهي روي تنه و زير پوست درخت جا خوش كرده و درخت از 
داخل شروع به پوسيدن مي كند. اين حكايت حدود 19 ميليون 
اصله از درختان بلوط زاگرس اســت كه تاكنون گرفتار آفت 
زغالي بلوط شده اند. درختاني كه در واقع منشأ حيات هستند 
و با مرگ آنها بايد منتظر فاجعه اي به وسعت شش برابر درياچه 
اروميه بود، زيرا سرچشــمه 40 درصد از آب شــيرين كشور، 
جنگل هاي زاگرس اســت و اين رويشــگاه، بزرگ ترين فيلتر 

طبيعي براي مقابله با ريزگردها نيز به شمار مي رود. 
   قطع درختان؛ درمان آفت 

 به گفته خســرو ثاقب طالبــي؛ عضو هيات علمي موسســه 
تحقيقات جنگل ها و مراتع كشــور مناطق آلوده به اين آفت 
ديگر قابل احيا نبــوده و قطع درختان آلــوده تنها راه كنترل 

بيماري زغالي بلوط اســت كه در صورت نهايي شدن تصميم 
براي كنترل اين آفت از طريق قطع درختان در اين منطقه بايد 
18 ميليون اصله درخت بلوط قطع شود و علاوه بر جنگل هاي 
زاگرس، درختان شمشاد در شمال كشور هم به اين آفت مبتلا 
شده اند. به گفته اين اســتاد دانشگاه، قطع درختان آلوده تنها 
كاري است كه مي توانيم براي كنترل روند نابودي جنگل هاي 
زاگرسي انجام دهيم. وي در گفت وگو با »كسب و كار« با اشاره 
به اين موضوع كه بحث  احياي جنگل ها بايد پس از پروژه هاي 
بهداشتي پيگيري و پيش از آن بايد بسترهاي لازم فراهم شود، 
مي گويد: كاشت گونه ها بايد از طريق بذر انجام گيرد اما به دليل 
اينكه جنگل هاي ايران به جز بخش هايــي كوچك، از طريق 
شاخه زادي تكثير مي شــوند، نمي توانيم اين كار را به خوبي 

انجام دهيم.
به گفته ثاقب طالبي طي سه ســال، يك ميليون و 132 هزار 
هكتار از شش ميليون هكتار مساحت جنگل هاي زاگرسي به 
كلي نابود شده و اگر اين روند ادامه پيدا كند، به زودي زود شاهد 
بيابان زاگرسي به جاي جنگل هاي زاگرسي خواهيم بود. عضو 
هيات علمي موسسه تحقيقات جنگل ها و مراتع كشور با تاكيد 
بر اين موضوع كه متاسفانه حساسيت نسبت به وضع جنگل هاي 
زاگرس خيلي كم اســت چرا كه در مقابل درياچه اروميه كه 
حدود يك ميليون هكتار وسعت دارد جنگل هاي زاگرس شش 
ميليون هكتار است، مي گويد: از سال 88 پديده خشكيدگي 
بلوط در زاگرس مشاهده شــده، اكنون اين بيماري به سرعت 
درحال گسترش است و تاكنون بيش از يك ميليون و 132 هزار 
و 220 هكتار از جنگل هاي زاگرس بــه بيماري قارچي مبتلا 

شده يا تحت تاثير حمله آفات چوب خوار از بين رفته است. 

   ايلام؛ آلوده ترين قسمت
بيماري قارچ زغالي براي نخســتين بار در اســتان هاي ايلام، 
فــارس، لرســتان و كهگيلويه و بويراحمد مشــاهده شــد. 
خشــكيدگي درختان بلوط در اســتان هاي ايلام، لرســتان، 
كرمانشاه، كهگيلويه و بوير احمد، فارس، چهارمحال بختياري 
و خوزستان بيشتر از ساير مناطق مشاهده شده است. در اين 
ميان ايلام با مساحتي برابر با 641 هزار و 543 هكتار بيشترين 
منطقه آلوده را به خود اختصاص داده است اما از سويي بعد از 
بيماري زغالي بلوط و نابودي تقريبي تمام درختان شمشــاد، 
در پي شيوع آفت زغالي شمشاد اين بار نوبت به درختان ارس 

رسيد. عضو هيات علمي موسسه تحقيقات مراتع و جنگل ها 
با بيان اين مطلب مي گويد: اين آفت در منطقه »آقا سور« در 
منطقه ارجمند، مســير جاده هراز و فيروزكوه و بخش هايي از 
جنگل هاي سمنان و طارم نيز به شكل گسترده اي شيوع يافته 
اســت اما در منطقه گردنه چهارباغ گرگان اين آفت به شكل 
پراكنده مشاهده مي شــود. وي ادامه مي دهد: در واقع »ارس 
واش« نوعي انگل و يك گونه گياهي است كه محل و زيستگاه 
آن گونه هاي ارس است مانند انگل »دارواش« كه بر درختان 
راش و افراي شمال جوانه زده و جنگل نشينان از آن به عنوان 

علوفه دام اســتفاده مي كنند اما بر خلاف »دارواش« از »ارس 
واش« استفاده اي نمي شــود. به گفته اين استاد دانشگاه اين 
انگل در گذشــته هم ميان درختان ارس مشاهده مي شد اما 
هرگونه اي كه از حالت تعادل خارج شــود، خطرناك اســت و 
گاهي شــرايطي پيش مي آيد كه باعث ضعيف شدن درختان 
و شيوع آفات در ميان آنها مي شــود. ثاقب طالبي بر اين باور 
است كه گاهي دشــمن طبيعي يك آفت از بين رفته و باعث 
طغيان آن مي شود كه هنوز مشــخص نيست دشمن طبيعي 
آفت »ارس واش« چه بوده كه پس از نابودي آن شاهد شيوع 

گسترده اين آفت هستيم. عضو هيات علمي موسسه تحقيقات 
جنگل ها و مراتع با بيان اين مطلب كه در منطقه »آقا ســور« 
ارس واش را بر روي درختاني مشاهده مي كنيم كه قطر آن به 
بيش از يك متر هم مي رسد اما در برخي مناطق ديگر اين آفت 
بر روي سرشاخه هاي جوان مشاهده مي شود، ادامه مي دهد: 
ميوه هاي اين درخت پرتابي و چســبناك اســت و زماني كه 
پرتاب مي شــود گاهي تا 18 متر دورتر افتــاده و باعث انتقال 
 انگل مي شود همچنين پرندگان نيز عامل انتقال آن از درختي

 به درخت ديگر هستند. 

»كسب و كار« از شيوع آفت زغالي در ميان درختان بلوط گزارش مي دهد 

زاگرس در عزاي درختان بلوط

يكي از افتخــارات ما در 150ســال 
گذشــته اين اســت كــه از معدود 
كشــورهاي توليد كننــده چاي در 
جهان بوده ايــم، اما اكنــون يكي از 
افتخارات مان اين است كه چهارمين 
وارد كننده چاي هســتيم. آنچه از رويدادهــاي 3 دهه اخير 
بر مي آيد، اينكه ما به همان شــكلي كه در توليد و بازار فرش، 
زعفران، پسته، خشكبار، خاويار و پنبه قافيه را باخته ايم، در 
صنعت چاي نيز بلايي مشابه بر ســر خود آورده ايم و اين در 
حاليست كه در طول تاريخ، ايران توليد كننده منحصر به فرد 
اين كالاها بوده و همواره حتي در آثار ادبي و سينمايي غربي ها 
نام ايران در كنار فرش و پسته و خاويار و پنبه و زعفران نشسته 
اســت. طعم تلخ چاي زير زبان چايكاران مزه مزه مي شود و 
هيچ قندي دنياي اين روزهاي چايكاران را شيرين نمي كند. 
مي گويند، برخي چايــكاران باغ هاي چــاي را رها كرده اند، 
طلب شان پرداخت نمي شود و توان تامين هزينه هاي زندگي 

را ندارند.
 نماينده مردم لاهيجان در مجلس صراحتا اعلام مي كند كه 
»واردات بي رويه چاي كمر توليد را شكسته است.« چايكاران 
مي گويند: معيشت شان به سختي مي گذرد و توان ادامه وضع 
موجود را ندارنــد، حال آنكه نه ســرمايه اي دارند كه فعاليت 
ديگري را شروع كنند و نه باغ ديگري دارند كه عايدي داشته 

باشد. 

    شرايط سخت چايكاران ايراني 
امير مظفرنوري، رئيس اتحاديــه توليد كنندگان و چايكاران 
كشور به »كســب وكار« مي گويد: چايكاران به فقر افتاده اند، 
تنگدستي توان ادامه شــرايط موجود را نمي دهد و چايكاران 
مجبورند براي گــذران زندگي زمين هاي خــود را به فروش 
برســانند يا تغيير كاربري بدهند. وي با اشاره به اينكه قيمت 
خريد چاي با هزينه برداشت آن تناسبي ندارد، ادامه مي دهد: 
قيمت خريد تضميني كه دولتي ها براي خريد برگ سبز چاي 
اعلام كردند هزينه هاي برداشت را پوشش نمي دهد و انگيزه 
چايكاران را براي برداشت چاي و حضور در باغ ها از بين برده 

است. 
مظفر نوري يادآور مي شود كه اين امر تنها مشكل چايكاران 
در سال  هاي اخير نيست. دو سال است كه تعاون روستايي به 
چايكاران كود شــيميايي نمي دهد، حواله مي دهد اما كودي 
براي عرضه وجود ندارد. اين امر نيز بر مشكلات چايكاران اضافه 
شده است، به اين امر هزينه هاي انبارداري، انتقال به كارخانه و 

هزينه كارگر براي برداشت و... را نيز بايد افزود. 
وي با تاكيد بر اينكه چايكار در نهايت ســختي به سر مي برد 
خاطرنشــان مي كند: چايكار در پايان مهر تا ارديبهشت كه 
دوباره وارد باغ مي شود درآمدي ندارد و در سال هاي گذشته 
به كشاورزان مساعده داده مي شد تا در ماه هاي بيكاري بتوانند 
هزينه هاي زندگي را پوشش دهند اما در سال هاي اخير نه تنها 

اين مساعده از چايكاران دريغ شده است، بلكه فشارهايي به 
كشاورز وارد شده اســت كه توان ادامه زندگي را ندارد. مظفر 
نوري، با اشــاره به اينكه در گذشــته حتي 70 هزار تن چاي 
خشك نيز در داخل كشور به توليد رسيده است، مي گويد: در 
حال حاضر بيش از 25 هزار تن چاي در كشور توليد نمي شود، 

حال آنكه بازار چاي كشور در دست واردات است. 

    بازار بد چاي ايراني
 وي در بخشــي از صحبت هاي خود به توزيع چاي ســنواتي 
اشــاره مي كند كه در حال حاضر مهم ترين مشــكل صنعت 
چاي اســت و ادامه مي دهد: درحال حاضر نيز مقادير زيادي 
چاي ســنواتي در انبارها موجود اســت كه اين چاي پس از 
فرآوري، دوباره وارد بازار مي شود كه به توليد ضربه زده و آن 
را با شكست روبه رو مي كند و اين در حاليست كه قرار بود در 
صورت معامله، اين چاي ها به بيرون از مرزها فرســتاده شده 

و در داخل كشور عرضه نشــوند زيرا عرضه چاي سنواتي در 
داخل، كشاورز و صنعتگر را نابود مي كند. به گفته مظفر نوري 
چاي هايي كه از خارج با بسته بندي هاي شــكيل وارد ايران 
مي شوند اغلب داراي مواد افزودني هستند و اين نوع چاي به 
دليل عطر و رنگ زيادي كه دارد، اغلب با ذائقه مصرف كننده 
هماهنگ است و خيلي سريع بازار تقاضا را به نفع خود جذب 
مي كند. وي در ادامه با اشــاره به اين موضــوع كه اين عطر و 
رنگي كه از آن به عنوان مواد طبيعي داخل چاي نام مي برند، 
مواد افزودني هســتند كه به چاي هاي غيرخوراكي كه اغلب 
كاربرد صنعتي دارند و بسياري از آن از ايران صادر شده است، 
اضافه مي شــوند و پس از آن دوباره با بسته بندي هاي بسيار 
شكيل وارد كشور مي شوند و با قيمت بالا به فروش مي رسد، 
ادامه مي دهد: رنگ چاي به محض وارد شــدن در آب جوش، 
پخش مي شود و اين مشــكل را مصرف كننده اي كه آشنا به 
ويژگي هاي رنگ و عطر چاي طبيعي نيست، متوجه نمي شود 

 و گمان مي كند كــه اين رنگ و عطــر از كيفيت خوب چاي 
خارجي است. 

    بايد فاتحه چاي ايراني را خواند
در اين ميان، گفته مي شود كه امسال ميزان برداشت برگ سبز 
چاي 25 درصد از سال گذشته نيز كمتر شده است. چايكاران از 
داشتن محصول ناراضي هستند و توليد را عامل گرفتاري خود 
مي دانند چراكه اگر محصول را برداشت نكنند باغ شان از بين 
مي رود و براي دوره هاي بعدي با مشكل مواجه مي شوند و اگر 
قصد برداشت داشته باشند بايد هزينه هاي كارگري بپردازند 
كه قيمت هاي تعيين شــده  خريد تضمينــي جوابگوي اين 
هزينه ها نيست. نعمت ياور زاده كه خود يكي از توليدكنندگان 
قديم چاي در لاهيجان است، مي گويد: به دليل بي توجهي ها و 
نبود حمايت از اين محصول كم كم فاتحه چاي ايراني خوانده 
مي شود. وي از نبود بازار مصرف مناسب داخلي و خارجي براي 

چاي ايراني ابراز تاسف مي كند و بر اين باور است كه افزايش 
قاچاق چاي باعث شده انگيزه براي واردات رسمي چاي و در پي 
آن مجوزهاي خريد چاي خشك داخلي كاهش يابد. به گفته 
اين چايكار، گاهي وعده هايي براي پيگيري مشكلات چايكاران 
داده مي شــود و هراز گاهي دل چايكاران را به حل مشكلات 
خوش مي كند، اما به نظر مي رســد طعم خوش چاي وارداتي 
كه ذائقه ايراني ها را نيز به خود جلب كرده، جايی براي حضور 
چاي ايراني در سبد خريد خانوار ايراني باقي نگذاشته است. 
وي در ادامه مي گويد: متاسفانه در اين خصوص فرهنگ سازي 
نيز نمي شود و نام هاي آشناي چاي هاي وارداتي هر روز جاي 
خود را در سبد خريد ايرانيان بازتر مي كنند. ياورزاده معتقد 
است كه چاي داخلي به خاطر عدم حمايت دولتي، توان رقابت 
با حجم عظيم واردات چاي هند و سريلانكا را ندارد و علاوه بر 
آن توليد چاي ما به قدري كاهش يافته كه امكان تامين نياز 

داخلي بدون واردات نيست. 

 »كسب وكار« از واردات بي رويه چاي به ايران گزارش مي دهد

رنگ پريدگي طلاي سبز ايران 
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گردشگری

 دو روز از نخستين روزهاي مدرسه در سال تحصيلي جديد 
گذشــت. اما حال مدارسي كه ســال هاي سال نخستين 
روزهاي مدرسه را به چشم ديده اند، چندان خوش نيست. 
آنقدر حال ناخوشي دارند كه هر روز خبر ويراني يكي از آنها 
به گوش مي رسد. قدمت مدارس قديمي كه در تهران هنوز به 
سختي نفس مي كشند ديگر به يك قرن رسيده است و براي همين به نگهداري، مرمت 
و بازسازي بيشتري نياز دارند. مدارسي كه با وجود گذشت سال ها از ساختشان هنوز 
هم ميزبان دانش آموزاني است كه سر كلاس هايشان بنشينند و درس ها را از بر كنند. 
در اين گزارش به سراغ سه مدرسه قديمي تهران رفتيم كه يكي از آنها را چند روز پيش 
تخريب كردند و دو مدرسه ديگر آرام آرام در خود در حال فرو ريختن و ويراني هستند. 

  مدرسه پسرانه البرز 
آخرين ديدار اهالي رسانه به همراه احمد مسجدجامعي، عضو شوراي شهر تهران چندان 
خبرهاي خوشي از اين مدارس قديمي تهران نمي دهد. دبيرستان البرز كه بسياري از 
افراد سرشــناس اين دوران در آن درس خوانده و فارغ التحصيل شده اند و هنوز هم  
دانش آموزان بسياري براي اينكه شاگرد اين دبيرستان باشند سر و دست مي شكنند 
به طوري كه امسال 5 هزار نفر براي ورود به اين مدرسه آزمون ورودي داده اند. مساحت 
مدرسه اي كه در زمان ساختش 143 هزار متر مربع بود كه طراحي آن توسط ماركوف 
فرانسوي صورت گرفت، تنها50 هزار متر باقي مانده اســت. سال 53 بخشي از اين 
مدرسه در اختيار دانشگاه اميركبير قرار گرفت و سال 59 قسمت شمالي اش به تربيت 
معلم رسيد. با اين حال در سال 2000 بود كه به عنوان مدرسه ماندگار شناخته شد و 
يك سر و گردن خودش را از ساير مدارس قديمي بالاتر برد اما با وجود اينكه به ثبت 
رسيده است و عناوين مختلفي را به خود اختصاص داده توجهي كه بايد و شايد به آن 
نمي شود و روز به روز خطر ويراني آن رو به افزايش است. از آنجايي كه هزينه نگهداري 
اين مدرسه بسيار بالاست و از ابتداي سال جاري تا امروز 500 ميليون تومان هزينه 
نگهداري اش شده اما باز هم نياز به هزينه هاي بالاتر دارد. اين در حالي است كه گفته 
مي شود سازمان ميراث فرهنگي يك ريال بابت حفاظت از اين ميراث صرف نكرده 
است. با وجود تمام تلاش هايي كه از سوي مسئولان مدرسه براي نگهداري دبيرستان 
صورت مي گيرد و زير زمين آن مرمت و بهسازي شده اما روي آجرهاي قديمي اش 
رنگ سفيد خورده و جداره پايين ديوارهايش با موكت سبز پوشانده شده اند كه نشان 
از نبود بودجه براي رسيدگي بهتر به در و ديوار آن دارد. از طرف ديگر بايگاني 90 ساله 
پرونده هاي دانش آموزان دبيرستان البرز هم حال خوشي ندارد و در توده اي از خاك و 
رطوبت در حال ويراني است. خبر بدتر اما مربوط به زمزمه هاي تخريب خانه معاونان 
دكتر جردن است. مردي كه خانه اش خيلي پيش تر در جريان ساخت و ساز دانشگاه 
اميركبير با خاك يكسان شــد. خانه  معاونان جردن حالا افتاده است پشت محوطه 
ورزشي مدرسه البرز. خانه  اي كه هنوز جان دارد و سر پاست و مي تواند كاربري مناسبي 

پيدا كند. گويا قرار است موزه اي در مدرسه ايجاد شود و چه جايي مي تواند بهتر از اين 
مكان باشد، با اين وجود شنيده شده كه قرار است طي دو هفته اول مهر اين خانه هم 

مانند خانه جردن تخريب شود. 

  مدرسه دخترانه انوشيروان
مدرسه ديگري كه به همراه مسجدجامعي بازديد شد مدرسه تاريخي انوشيروان بود. 
ضرورت ايجاد اين دبيرســتان ويژه دختران در تهران توسط اردشير جي شاپورجي 
احساس شد و انجمن زرتشتيان تهران در خردادماه سال 1309 خورشيدي آن مطرح 
كرد. در آن زمان نامه اي به اردشير جي شاپورجي از طرف خانم رائن بانجي بايي فرستاده 
شد كه مبلغ هزار روپيه هندوستان براي ساخت دبيرستان پيشنهاد كرده بود به شرط 
اينكه زمين آن را دولت ايران يا انجمن زرتشتيان تهران واگذار كند. بالاخره بعد از چند 
سال در سال 1312 با حضور رئيس الوزرا و عده اي از رجال پي ساختمان دبيرستان 
دخترانه انوشيروان دادگر گذاشته شــد و سنگ بناي ساخت اين مدرسه نيز توسط 
فروغي، وزير آموزش و پرورش وقت گذاشته شد و هم اكنون در فهرست آثار ملي ايران 
به ثبت رسيده است اما آنچه كه از ظاهر امر برمي آيد مدرسه از وضعيت خوبي بهره مند 
نيست و كاشي هاي كنده شده و آجرهاي فرو ريخته مدرسه اين اوضاع نابه سامان را 
فرياد مي زنند. 10 درصد دانش آموزان اين مدرسه را زرتشتيان و باقي دانش آموزان را 
ساير اديان دربرمي گيرد. مدير مدرسه گلايه دارد از اينكه  مدرسه به تنهايي قادر به 
نگهداري خود نيست و دانش آموزان را قشر ضعيف جامعه دربرمي گيرد و از طرف ديگر 
براي بهبود وضعيت مدرسه نياز به هماهنگي سازمان ميراث فرهنگي، انجمن زرتشتيان 
و آموزش و پرورش است كه هنوز اين هماهنگي به وجود نيامده و چوب آن را ويراني 
هر روزه مدرسه مي خورد. از آنجايي كه حدود سال 72؛ سالن امتحانات مدرسه مورد 
تهاجم حريق قرار گرفت سرعت ويراني مدرسه نيز بيشتر شد. كتابخانه مدرسه نيز كه 
بيشتر شبيه مخروبه درآمده و كتاب ها روي زمين و ميزها پراكنده شده اند كه دارند 
خاك مي خورند و نشان مي دهد كسي به فكر رسيدگي اين اوضاع نابه سامان نيست. 
اين مدرسه كه توسط ماركوف طراح فرانسوي ساخته شده است ويژگي هاي منحصر 
به فرد معماري دارد، از جمله شباهت آن به برخي ويژگي هاي بناي تخت جمشيد حائز 
اهميت است كه بايد براي حفظ آن كوشــش كرد همچنين تمام كلاس هاي آن به 
گونه اي است كه تعداد پنجره هاي زيادش موجب خنكي كلاس ها مي شود با اين حال 

هنوز اين مدرسه سيستم گرمايشي و سرمايشي مناسب ندارد. 
اين مدرسه با وجود آنكه ثبت ميراث فرهنگي شده است اما ساخت و ساز عجيبي در 
حريم آن صورت گرفته كه بايد مسئولان ميراث فرهنگي و رسانه ها پيگير آن باشند 
كه چگونه ساختمان به اين بلندي مشرف به مدرسه دخترانه ساخته شده و منظر 
يك بناي تاريخي را از بين برده است؟ احتمال مي رود آزمايشگاه اين مدرسه پس از 
دارالفنون و مدرسه مروي سومين آزمايشگاه مدرسه اي در تهران باشد اما به خاطر 

كمبود اعتبار سبب شده تا آزمايشگاه اين مدرسه نيمه فعال شود. 

 مدرسه فرخ منش 
در حالي كه مدارس قديمي تهران وضعيت خوبي ندارند خبري حاكي از ويراني يكي از  آنها  
دل هر شنونده اي را به درد مي آورد. مدرسه فرخ منش ديگر وجود ندارد، مدرسه اي كه 
50 سال ميزبان دانش آموزان بسياري بود ديگر جان ندارد و با خاك يكسان شد، آن هم در 
روزهاي آغاز سال تحصيلي. با تخريب اين مدرسه يكي از بناهاي منحصر به فرد با معماري و 
نماي ايراني- اسلامي در تهران براي هميشه از بين رفت. در طي سه روز به راحتي مدرسه اي 
كه نيم قرن عمر داشت باقي نماند و كارگران بدون توجه به اينكه چه مكاني را دارند ويران 
مي كنند با بولدوزر به جان آجرها و كاشي هاي مدرسه اي كه گفته مي شود استاد حسن 
اسماعيل كاشي نماي بيروني آن را در سال 1335 به پايان برده، افتاده اند و الان هم با تجهيز 
كارگاه ساختماني بتن ريزي پايه هاي ساختمان نامعلومي را روي بقاياي اين مدرسه آغاز 
كرده اند. ديگر مردم شهر از داشتن يكي از بزرگ ترين فضاهاي آموزشي با معماري و نماي 
ايراني – اسلامي در تقاطع خيابان مطهري و خيابان ميرزاي شيرازي محروم شدند. در 
تاريخچه اين مدرسه آمده است كه بعد از انقلاب به مدرسه فاطمه زهرا تغيير نام داده و 
در اوايل دهه 70 اداره آموزش و پرورش منطقه 6 با توجه به زيبايي اين ساختمان آن را به 

عنوان مركز اين اداره انتخاب كرده است. سرانجام با خروج اين اداره از 15 سال پيش مدرسه 
به دو پلاك جداگانه بدل شده با نام هاي مدرسه راهنمايي دخترانه فاطمه زهرا و دبيرستان 
فني شيخ صدوقي كه به ثبت ميراث فرهنگي رسيده است. تحقيقات محلي سايت ميراث 
گوياي آن اســت كه يك ماه پيش از تخريب مدرسه فرخ منش، ساختمان مجاور آن كه 
منزل دكتر الهي بوده و بعدها توسط بيمارســتان ياس خريداري مي شود و به شخص 
نامعلومي فروخته شده و احتمال مي رود كه قرار است در اين محل پاساژ بزرگي ساخته 
شود. همزماني تخريب اين مدرسه با تخريب ملك دكتر الهي اين گمان را در ميان اهالي 
محله لارستان ايجاد كرده است كه هدف از تخريب اين مدرسه ساخت يك مركز تجاري 
بزرگ در سه پلاك باشد. با اين همه برخي ديگر نيز مي گويند كه خيري كه بيش از سه 
دهه به مدرسه فاطمه زهرا كمك مالي مي كرده قصد دارد يك مجتمع بزرگ آموزشي در 
ملك مدرسه فرخ منش تاسيس كند. هرچند كه هنوز مشخص نيست كه به جاي اين بناي 
آموزشي قرار است كه چه بناي ديگري ساخته شود. آيا زمين اين مدرسه قديمي تخريب 
شده همچنان آموزشي مي ماند يا اينكه تبديل به پاساژ و مجتمع تجاري ديگري در خيابان 

مطهري بدون در نظر گرفتن المان هاي معماري شهري ايراني - اسلامي خواهد شد.

 »كسب و كار«  از ويرانی سه مدرسه قديمي تهران گزارش می دهد

ويراني؛ در كمين مدرسه هاي تاريخي تهران 

»تور تركيه سه شب و چهار روز، فقط 
700 هزار تومان، پرواز 24 ســاعت 
بعد«. قطعا از اين دست پيامك ها به 
دست شما بســيار رسيده و در خيلي 
اوقات وسوسه شده ايد چنين تورهاي 
لحظه اي را امتحان كنيد. يك ســري از افراد عشــق سفر كه 
معمولا مجرد هم هستند با آگاهي از تورهاي لحظه اي سريعا 
شــال و كلاه مي كنند و عازم سفر مي شــوند. در طرف ديگر 
عده زيادي هم هســتند كه با بدبيني به چنين تورهايي نگاه 
مي كنند و ترجيح مي دهند، ريســك نكنند و همان تورهاي 
گران  قيمت را تهيــه كنند. اصل ماجرا چيســت؟ چرا برخي 
تورها تا 30 درصــد قيمت هاي خود را پاييــن مي آورند؟ آيا 
آن گونه كه برخي سايت ها و مسئولان اعلام مي كنند، چنين 
تورهايي كلاهبرداري است و تكرار آن ســبب كسادي بقيه 

تورها مي شود؟ 

  چرا تورهاي لحظه آخر ارزان مي شوند؟
  مهم ترين دليل چنين اتفاقي آن اســت كــه آژانس هاي 
مســافرتي پكيج هاي تور خود را به صورت چارتر و غيرقابل 
لغو شــدن چندين ماه زودتر خريداري مي كنند. آژانس هاي 
مسافرتي تا چند روز پيش از شــروع پرواز تورهاي خود را با 
بالاترين قيمت ممكن و ســود به فروش مي رســانند اما اگر 
صندلي خالــي بماند به مرور قيمت تورهــاي خود را كاهش 
مي دهند تا جاهاي خالي را پر كنند. اين روند كاهش قيمت ها 
ادامه پيدا مي كند تا چند ساعت مانده به پرواز كه اگر باز هم 
صندلي خالي بماند قيمت ها به طرز باورنكردني پايين مي آيد. 
  ايــن كاهش قيمت ها هــم گاهي از جانــب هتل ها اتفاق 
مي افتد و تخفيف هاي عمده و ويژه اي را براي آژانس ها منظور 
مي كنند. اين اتفاق ها معمولا زماني رخ مي دهد كه از مسافران 
كشورهاي ديگر در اين شهرها كاسته مي شود و هتل ها براي 
پر كردن اتاق هاي خود به آژانس هــاي ايراني تخفيفات ويژه 
مي دهند. آژانس ها هم مسلما از چنين موقعيت هايي نهايت 

استفاده را مي برند. 
  چرا برخي تورها خالي مي مانند؟

 در مواردي به علت رقابت فشــرده و پروازهاي زياد، تعداد 
پكيج هاي تورها از تعداد مســافران بالاتر مي ر ود و نســبت 
منطقي عرضــه و تقاضا از بيــن مي رود به عنــوان مثال، در 
تابستان همين امسال با افزايش طبيعي استقبال مردم براي 
ســفر به آنتاليا، در حدود 100 تا 150 پرواز هفتگي به شهر 
آنتاليا صورت مي گرفت. با اين حســاب در همان دوران پيك 
مســافر هم بعضي آژانس ها با كمبود مســافر روبه رو شدند و 
به طور مثال تور يك ميليون و 700 هزار توماني آنتالياي خود 
را حتي به قيمت يك ميليون تومان هم فروخته اند. شــهري 
مانند استانبول اما به علت آنكه هميشه مشتريان مخصوص به 
خود را دارد در بيشتر اوقات قيمت تورهايش ثابت است. به طور 
مثال كشــور تايلند هم چون كه ميــزان پروازهايش با تعداد 

متقاضيانش تقريبا برابر است، به ندرت چنين اتفاقي برايش رخ 
مي هد و در تمام فصل ها معمولا قيمت تورهايش يكسان است. 
  دليل ديگر هم ارتباط مستقيمي با شــرايط داخلي دارد، به طور 
مثال در ماه مبارك رمضان به شدت از ميزان مسافران كم مي شود و 
آژانس ها به اموال شان چوب حراج مي زنند. در خردادماه و تيرماه به 
علت همزماني با امتحانات مدارس، دانشگاه ها و كنكور همان طور كه 
از ميزان گردشگران داخلي كم مي شود، تمايل به سفرهاي خارجي 
هم كاهش پيدا مي كند. دوبي هم به علت گرماي بيش از حد در فصل 
تابستان متقاضيان چنداني ندارد و قيمت هايشان كاهش پيدا مي كند. 

  كاهش قيمت ها معمولا چقدر است؟
 ميزان كاهــش قيمت هــا در چنين تورهايــي معمولا بين 
10 تــا 30 درصد قيمت اصلي اســت. نكته مهــم در چنين 

تورهايي آن اســت كه آژانس هاي مســافرتي با اين كاهش 
10 تا 30 درصدي از ســود خود كم مي كننــد و ضرري هم 
متوجه آنها نمي شــود. در برخي موارد هم البته برخي تورها 
به اندازه اي خالي از مسافر مي مانند كه آژانس هاي مسافرتي 
 با كاهش 50 درصــدي قيمت هاي خود ســعي مي كنند از 

ضررشان كم كنند. 

  چه كشورهايي تور لحظه اي دارند؟
به همان علت مدت زمان محدود، اين تورها براي كشورهايي 
مورد اســتفاده قرار مي گيرند كه نيازي به اخذ ويزا ندارند يا 
آنكه مدت زمان زيادي صرف گرفتن ويزا نمي شــود. در راس 
اين كشــور ها تركيه و بعد از آن مالزي، ســريلانكا، بلاروس، 
گرجستان و... وجود دارند. كشورهايي مثل هندوستان، چين 

و دوبي كه براي گرفتن ويزاي آنها مدتي زمان صرف مي شود 
 نيز آژانس هاي مســافرتي معمولا از 8 روز قبل پرواز اقدام به 

فروش مي كنند. 
آژانس هــاي مســافرتي معمولا 48 ســاعت قبــل از تاريخ 
برگزاري تور اقــدام به فروش تورهاي چارتــر خود مي كنند 
كه خالــي ماندن آنهــا بــراي آژانس هاي مســافرتي ضرر 
بســيار زيادي محسوب مي شــود، حتي در برخي اوقات اين 
قيمت ها تا 60درصد نيــز كاهش پيدا مي كنــد! اين حالت 
 براي تعطيلات عيد، تابســتان و تعطيلات رســمي طولاني 
بيشــتر پيش مي آيد چرا كه در زمان هاي تعطيلات رسمي و 
مدت دار، مسافر به اين مقاصد زيادتر از هر زمان ديگري است 
و به همان نسبت آژانس هاي مسافرتي اقدام به چارتر نمودن 
پرواز و گارانتي كردن هتل ها مي كننــد و به دليل حجم زياد 

اين اجاره ها پاره اي اوقات نمي توانند تورهاي خود را به صورت 
كامل بفروشند. 

  تورهاي لحظه اي كلاهبرداري مي كنند؟
همه ويژگي هاي مثبت تورهاي لحظه اي در حالي اســت كه 
گاهي برخي آژانس ها از اين فرصت استفاده مي كنند و با اعلام 
 قيمت غيرواقعي براي تورها، مردم را به دفاتر خود مي كشانند 
و بعد هم با تشــريح جزئيات خدمات تور و اعلام قيمت هاي 
جداگانه براي هريــك از خدمات، رقم ديگري را مشــخص 
مي كنند.  از اين موارد البته معدود هســتند و بيشتر افرادي 
كه از تورهاي لحظه اي استفاده مي كنند از تجربه خود راضي 
هستند و معتقد ند كه هم خدمات چنين تورهايي مانند ساير 

تورهاي ديگر بوده و هم قيمت هايشان بسيار پايين تر است. 

آيا تورهاي لحظه آخر بهترين موقعيت براي يك سفر خارجي است؟

پشت پرده  تورهاي ارزان قيمت لحظه اي
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اين روزها صادرات دام ســبك زنده 
 در حالي عنوان مي شــود كه اين كار 
به ضرر توليد داخل است و مسئولان 
بايد به فكــر پر كــردن ظرفيت هاي 
خالي باشند تا شاهد ورود دام قاچاق 

به صورت آلوده نباشيم. 
همواره در نيمه دوم سال نياز مردم به انواع گوشت افزايش پيدا 
مي كند و صحبت هايي كه در رابطه با صادرات دام زنده مطرح 

مي شود، بايد كارشناسي شده باشد. 
رئيس اتحاديه گوشــت گوســفندي تهران با اعلام اين خبر 
گفت: صادرات دام بايد مــازاد بر نياز داخل صــورت گيرد و 
يك رويــه كاري كارشناســي شــده را در آن اعمــال كرد 
 چراكه نياز بازار به گوشــت در نيمه دوم ســال روند افزايشي 

خواهد داشت. 
علي اصغر ملكي در گفت وگو با »كسب و كار« ادامه داد: در حال 
حاضر ميادين از دام اشباع شده است و مشكلي براي تامين نياز 

داخلي نخواهيم داشت. 
وي عنوان كرد: هم اكنون صادرات گوشت گوسفندي به صورت 

محدود و به كشورهاي همجوار انجام مي شود. 
17 جايگاه سيار براي عرضه دام در عيد قربان

ملكي با اعلام اينكه شــاهد افزايش قيمت گوشت گوسفندي 
تا عيد قربان نخواهيم بود، تصريح كرد: 17 جايگاه سيار براي 

عرضه دام در روز عيد قربان در نظر گرفته شده است. 
اين فعال صنفي با ارائه پيشــنهاداتي به خريداران دام در روز 
عيد قربان اظهار داشت: خريداران در ساعات ابتدايي روز عيد 
به مراكز فروش مراجعه نكنند چراكه تجربه نشــان مي دهد با 

ازدياد جمعيت مشكلاتي به وجود خواهد آمد. 
علي اصغر ملكي با اعلام اينكه برخــي مواقع ازدحام در مراكز 
فروش باعث بالا رفتــن قيمت ها خواهد شــد، گفت: مردم با 
آرامش براي خريد اقدام كنند و به طور حتم شــيوه مطلوبي 
را در ارائه خدمات و مشتري مداري توسط فروشندگان شاهد 

خواهند بود. 
وي ادامه داد: در مراكز فروش دام، قربانگاه تعبيه مي شود و با 
حضور دامپزشك نظارت هاي جدي بهداشتي صورت خواهد 

گرفت. 
رئيس اتحاديه گوشت گوسفندي تهران گفت: قيمت گوشت 

گوسفندي از يك سال و نيم گذشــته تغييري نداشته است و 
حتي در برخي مواقع، شــاهد كاهش چند درصدي قيمت ها 

هم بوده ايم. 

ملكــي ادامــه داد: در حــال حاضــر نــرخ هــر كيلــو  
گوشــت گوســفندي شــقه بدون دنبــه 27 هــزار تومان 
 بــه مشــتري عرضــه مي شــود و قيمــت عمــده آن 

23 هزار پانصد تــا 24 هزار تومان اســت. علي اصغر ملكي از 
فعاليت 1000 واحد صنفي تحت پوشــش اتحاديه گوشــت 
گوسفندي خبر داد و گفت: اخطار هاي لازم به واحد هايي كه 

فاقد پروانه كســب نيستند داده شده اســت و در اين راستا با 
اتحاديه هايي همچون گوشت گاوي و پرنده و ماهي همكاري 

داشته ايم. 

افزایش مصرف گوشت گوسفندي

صادرات دام با نیاز سنجی داخلی انجام شود

اصناف

رئيس اتحاديــه آبميوه ، بســتني و 
كافي شاپ تهران گفت: فعالان رسته 
آب ميوه و بســتني حق ارائه هرگونه 
محصول گرم به مشــتريان را نداشته 
و در صورت مشــاهده با واحد صنفي 

برخورد خواهد شد. 
اسكندر آزموده سفيدي در گفت وگو با »كسب و كار« افزود: 
طبق دستورالعمل اتحاديه تنها كافي شــاپ ها مي توانند در 
زمينه ارائه محصولات گرم فعاليت داشــته باشند و اتحاديه 

بر فعاليــت كليه واحدهــاي صنفي نظارت خواهد داشــت.  
وي با اعلام اينكه طبق قوانين بانوان نمي توانند پشــت كانتر 
كافي شــاپ فعاليت كنند، گفت: خانم ها بــراي اخذ پروانه 
كســب بايد فرد ذكوري را به عنوان مباشــر خود به اتحاديه 

معرفي كنند. 
آزموده سفيدي ادامه داد: حداقل مساحت براي محل كسب 
بستني و آبميوه فروشــي 14 متر و براي كافي شاپ 20 متر 

است. 
رئيس اتحاديه آبميوه ، بستني و كافي شــاپ تهران با اشاره 

به درصد كم روغن پالم در بستني هاي توليدي كارخانجات، 
اظهار داشت: اين روغن در كارخانه ها به بستني اضافه مي شود 
و واحدهاي صنفي كه بستني سنتي توليد مي كنند، به هيچ 

عنوان از اين ماده استفاده نمي كنند. 
 آزموده ســفيدي با اعلام اينكه براي اضافــه كردن روغن به 
بستني نياز به دستگاه هموژن و پاستوريزاسيون است، تصريح 
كرد: اين رويه در كارخانجات صورت مي گيرد و وجود پالم در 

بستني سنتي صحت ندارد. 
وي از فعاليــت 1200 واحــد صنفــي داراي پروانه كســب 

خبــر داد و گفــت: 400 واحــد صنفي غيرمجاز در ســطح 
 شــهر فعاليت مي كننــد و اتحاديه بــه دنبال ســاماندهي

 اين مراكز است. 

برنامه اي براي افزايش قيمت ها نداريم
 اين فعال صنفي افزايش 20 درصدي نرخ بستني را مربوط به 
اسفندماه سال گذشته عنوان كرد و تاكيد كرد: تصميمي براي 

تغيير تعرفه ها تا پايان سال جاري نداريم. 
اسكندر آزموده سفيدي در تشريح قيمت انواع بستني گفت: 

قيمت هر كيلو بستني ســنتي ممتاز 9 هزار تومان، بستني 
ميــوه اي از 10 تا 12 هزار تومان، بســتني ســنتي خامه دار 
پسته اي 12 هزار تومان، بستني سنتي خامه دار ويژه 10 هزار 

تومان و قيمت فالوده 6 تا 7 هزار تومان است. 
رئيس اتحاديه آبميوه و بســتني، آبميوه و كافي شاپ تهران 
تاكيد كرد: مردم مي توانند در صورت مشاهده هرگونه تخلف، 
علي الخصوص گران فروشي و رعايت نكردن اصول بهداشتي، 
با شماره تلفن هاي 66122542 و 66438239 تماس حاصل 

كنند.

رئيس اتحادیه آبميوه ، بستني و كافي شاپ تهران عنوان كرد

ممنوعیت فروش محصولات گرم توسط رسته آبمیوه و بستني
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

نامه به سردبير

پاركينگ
مردي با ظاهر آراسته در آمريكا وارد بانك 
مي شود. از ابتداي امر توجه همه مشتريان 
به ويژه كارمند بانك به تيپ و لباس هاي 
شيك اين مرد جلب مي شود. مرد پس از 
گپ و گفت با متصدي بانك، تقاضاي وام 
5هزار دلاري مي كنــد و قول مي دهد كه 
اين پول را بعد از 2هفته به همراه ســود 

تعيين شده به بانك برگرداند. 
كارمند بانك از اين شــخص تقاضاي ســند يا وثيقه اي مي كند كه بتوان 
آن را به عنوان ضمانتنامه در بانك نگه داشــت. مرد شيك پوش هم سند 
ماشين خود را تسليم بانك مي كند و كارمند هم پس از تطبيق مدارك، با 
وام 5هزاردلاري موافقت مي كند. پس از خروج مرد شيك پوش از بانك، 
كارمند، خودرو را به پاركينگ بانــك منتقل مي كند تا در نگهداري اموال 

مردم كوتاهي نكرده باشد. 
دقيقا 2هفته بعد، مرد شيك پوش 5هزار دلار را به همراه 15/86دلار سود، 
به بانك برمي گرداند و سراغ خودرو را مي گيرد. متصدي بعد از تشكر از اين 
مرد براي انتخاب بانك، به او مي گويــد: »طبق تحقيقاتي كه انجام داديم 
متوجه شديم كه شما يك مولتي ميليونر هستيد. بنابراين سوال اينجاست 

كه 5هزار دلار به چه درد شما مي خورد؟«
مرد لبخندي زد و گفت: »همانطور كه مي دانيد اتومبيل بنده 250هزار دلار 
ارزش دارد، بنابراين كجاي دنيا را مي توانم پيدا كنم كه آن را به مدت 2هفته 
نگهداري كند؛ آن هم تنها با 15/86دلار ناقابل؟ بنابراين از امانتداري شما 

متشكرم.«

اعتمادشكني ممنوع
پيتر دراكر بنيان گذار علم مديريت نوين معتقد 
بود: اعتماد يعني آشنايي با روش كار همديگر. 
اعتماد چسب اصلي همكاري در سازمان هاست. 
بدون اعتماد هم هيچ چيز سر جايش نمي ماند. 
هيچ آدمي نمي تواند با ديگري كار كند. هيچ 
آدمي جرات انتقاد از وضعيت موجود را نخواهد 
داشــت. از همه  مهم تر اينكه به گمانم اعتماد، 
رابطه برعكسي با پديده مشهور »زيرآب زني« در سازمان ها دارد. هر چقدر اعتماد 
بيشتر باشد؛ بدگويي و زيرآب زني عليه همديگر هم كمتر مي شود و بالعكس. فرقي 
هم نمي كند در چه سطحي؛ بين مدير و كارشناس هايش، بين خود كارشناس ها 
و حتی بين خود مديران. چند سال پيش دوست بسيار عزيزي در شركتش با اين 
موضوع روبه رو شده بود كه فردي، ديگري را به دزدي متهم كرده بود. او از آن فرد 
دليل خواسته بود و طرف دليلي ارائه نكرده بود. دوست من آن كارشناس را كه يكي 
از فني ترين و كليدي ترين آدم هاي سازمان بود اخراج كرده بود. البته بعدها دزدي آن 
طرف ديگر هم اثبات شد اما دوست من معتقد بود گناه اولي بزرگ تر است: شكستن 
اعتماد در سازمان. مديري كه اجازه بدگويي از ديگري را با يا بدون دليل و مدرك 
مي دهد بايد مطمئن باشد كه عليه خودش هم همين اتفاق خواهد افتاد و از آن بدتر، 
فردي كه عليه ديگران سخن چيني مي كند، بايد حواسش باشد كه روزي ديگر هم 
خواهد رسيد كه دنيا عليه او خواهد بود. هر دو طرف بايد از اين آگاه باشند كه اين 
كارشان تنها به شكسته شدن اعتماد در سازمان كمك مي كند و هيچ اثر ديگري 
نخواهد داشت. آدمي هم كه به ديگران اعتماد ندارد يا اعتماد ديگران را نسبت  به  هم 

خدشه دار مي كند، حتما به خودش هم اطميناني ندارد. 
اين روزها در شرايط بد اقتصادي سازمان ها شايد يكي از تاكتيك هاي بقا همين باشد 
اما جدا از مسائل اخلاقي، هزينه اين كار براي سازمان ها آنقدر زياد است كه بهتر است 
مديران سازمان ها حواسشان باشد كه تاثيرات بلندمدت اين رفتارها چيست. بدون 
اعتماد، حتی باشكوه ترين و قدرتمندترين سازمان ها هم از بين مي روند. تخريب 
اعتماد )چه راست بدون مدرك باشد و چه دروغ( فرقي با تخريب خود سازمان ندارد.

كسب وكار بي همتا
مطمئنا خيلي از شــما به دنبــال راه اندازي 
كسب وكاري هســتيد كه اميدواريد بتواند 
در آينده اي نه چندان دور، به ثمر نشســته 
و درآمدي براي تان داشــته باشد تا زندگي 
راحتي براي خــود رقم بزنيــد. كتابي را كه 
مي خواهيم براي شما معرفي كنيم، جزو آن 
دسته از كتاب هايي است كه نويسنده اش، تمام 
گفته هايش را تجربه كرده است. »مارك آلن« آنطور كه در اين كتاب توضيح داده، 
با چند نفر از دوستانش مي خواهد كسب وكاري را راه اندازي كند كه آنها را به تمام 
آمال و آرزوهايشان برساند. او اقرار مي كند كه در اوايل كار، اصلا نمي دانستيم كه 
مي خواهيم چه كار كنيم  اما پس از آشنا شدن وي با شخصي به نام »برني« اوضاع 
به كلي تغيير مي كند. برني چند روز متوالي از خارج از شركت، مشغول تماشاي 
افرادي مي نشيند كه به شركت رفت و آمد دارند. سرانجام باب آشنايي اين دو فراهم 
مي شود و مارك از ثروت بالاي برني متعجب مي شــود و آرزو مي كند كه وي در 
شركت او سرمايه گذاري كند. اين آرزو در 12 كليد در كتاب »كسب وكار بي همتا« 
به واقعيت تبديل مي شود كه هر كدامشان مي تواند يك گنج دست يافتني باشد. 
برني به مارك كمك مي كند تا خود و همكارانش را بهتر بشناسد و بداند كه دارد چه 
كار مي كند. او معتقد است كه در صورت شراكت، بايد يكي از اعضا حتما مسئوليت 
امور را به عهده بگيرد تا در مواقع بروز مشكل، تقصير را به گردن هم نيندازند. پس 
از آن تجسم آرزوها و اهداف شركتي را كه در انتظار دارند، به صورت مكتوب تهيه 

مي كنند تا هميشه جلوی چشمانشان باشد. 
برني بعد از قرار ملاقات هاي مكرر، بالاخره موافقت مي كند كه در شــركت مارك 
سرمايه گذاري كند؛ آن هم با مبلغي باور نكردني. از اينجاي داستان جذابيت هاي 

متنوع و هيجان انگيزي را شاهديم كه براي مارك اتفاق مي افتد.

حكايت

يادداشت مدير

كتاب

امیررضا حســنی، مدیر موسسه مطالعات و 
پژوهش های اقتصاد ایرانیان

به دســت آوردن ســود بديهی ترين هدف سرمايه 
گذاری است و همه محاسبات و استراتژی های مالی 
حول رسيدن به اين هدف شكل می گيرد. حتی اگر 
در محاسبات همه چيز اصولی و درست به نظر برسد، 
ممكن است در طول مسير سرمايه گذاری، انتخاب 
ها يا تصميم هايی از ما سر بزند كه هيچگونه سنخيتی 
با استراتژی های از پيش تعيين شده ما نداشته باشد. 
اينجاســت كــه توجــه بــه مفهومی بــا نــام مالی 
در   )Behavioral Finance(رفتــاری
 كنــار محاســبات و تحليــل ها مــی توانــد مديريت 

خردمندانه ای را در امر سرمايه گذاری برای ما رقم بزند. 
مالی رفتــاری با كمــك گرفتــن از ديگــر علوم 
انســانی نشــان مي دهد كه تصميم های مالی ما 

تنها بر مبنای شــاخص هاي اقتصادي و عقلانيت 
نيست؛ بلكه  مســائلی مثل افق ســرمايه گذاري، 
ميزان تحمــل خطر)ريســك(، اعتمــاد به نفس، 
ميزان اطمينــان و روانشناســی ذهنــی تاثيرات 
مهمــی در رفتارهای مالی و انتخاب هــای ما دارد. 
مالی رفتاری دانش بررســی ســبك ها و الگوهای 
 رفتاری است كه انســان ها در مناسبات اقتصادی 

خود بروز می دهند.
در واقع مالی رفتاری توضيح می دهد چرا و چگونه به 
هنگام سرمايه گذاری، پس انداز، هزينه كردن و قرض 
گرفتن پول، رفتارهايی می كنيم كه از نگاه مدل های 

سنتی مديريت مالی، غيرمنطقی به نظر می رسد.
پيوند علوم رفتاري و مباحث مالي، يك رويكرد جديد 
نسبت به شناخت بازارهاي مالي است. در اينجا برخی 
از ويژگی های رفتاری را كه بر تصميم های عقلانی 

ما در امور مالی و سرمايه گذاری اثر می گذارد، بيان 
می كنيم.

 مهمتريــن ويژگــی هــای رفتــاری كــه فرآيند 
تصميم گيری مالی را تحت تاثير قرار می دهند:

•        افراد اعتمــاد بيش از حد به دانــش و توانايی 
خود دارند.

•        ويژگي هاي مثبت و ســطح مهارت هاي خود 
را بيش از ديگران تصور می كنند و معتقدند بالاتر از 

ميانگين قرار دارند. 
•        موفقيت هايشــان را به ويژگي هاي ذاتي خود 
)مانند اســتعداد يا بينش( و شكســت هايشان را 
 بــه عوامــل بيرونــي )مثل بدشانســي( نســبت 

می دهند.
•        بر اســاس يك كليشــه خاص اقدام به تصميم 
گيري كنند. )مثلا به دنبال خريد سهام به اصطلاح 

»داغ« در بازارهاي مالي مي گردند و به سهامي كه 
در تحليل ها وضعيت جالبي نداشــته است اهميت 

نمی دهند(
•        در انتخاب و تصميم گيری، الگوهای گروهی را 

می پذيرند و همرنگ جماعت می شوند.
•        از روش های ابتكاری و ابداعی خودشــان برای 

آسان شدن تصميم گيری ها استفاده می كنند.
 همه مــا دچار ايــن حالت های رفتاری هســتيم؛ 
اما با شــناخت و آگاهی بيشــتر، می توانيم ردپای 
آنهــا و در تصميم گيــري های خود رصــد كنيم 
 و اســتراتژی آگاهانــه تــری طراحــی كنيــم.

بدين منظور نشســتی يكروزه تشكيل می شود كه 
علاقه مندان می توانند برای كسب اطلاعات بيشتر با 
تلفن 88611819داخلی 120 آقای عبدلی تماس 

بگيرند.

رنگ لباس در مصاحبه استخدام
داستانک

قراردادهاي تجاري در قوانين 
مدون كشور چه جايگاهي 

دارند؟
به عنوان يك فعال اقتصــادي قراردادهاي تجاري 
مختلفي را با ديگران منعقد مي كنم. اما ســوالي 
كه هميشه با آن مواجه بوده ام اين است كه آيا هر 
قراردادي كه بين طرفين تجاري منعقد مي شــود 
براي رسميت بخشــي و قانوني شدن نيازمند ثبت 
در دفاتر اسناد رســمي است؟كارشناس: در قانون 
تجارت تعريف خــاص از قراردادهاي تجاري ديده 
نمي شود. پاسخ اين اســت كه اصول كلي مربوط 
به عقود و قراردادها در قانون مدني تعريف شــده 
اســت. طبق ماده10 قانون مدنــي: »قراردادهاي 
خصوصي نسبت به كساني كه آن را منعقد كرده اند، 
در صورتي كــه مخالف صريح قانون نباشــد، نافذ 
است.« اين ماده به معني آن است كه طرفين قرارداد 
به هر شكل كه بخواهند در تنظيم قرارداد مختارند 
مگر آنكه توافق آنها بر خلاف نــص قانون، اخلاق 
حسنه و نظم عمومي باشد. البته بايد توجه داشت 
كه طبق مــاده5 قانون تجــارت: »كليه معاملات 
تجار، تجارتي محسوب مي شــود مگر ثابت شود 
معامله مربوط به امور تجارتي نيســت.« در نتيجه 
هر قراردادي بســته به اينكه بين تجار يا غيرتجار 
باشد، تجاري يا مدني محسوب مي شود كه در نحوه 
اصول و مقررات حاكم بر آنهــا تفاوت هايي وجود 
دارد. در صورتي كه قرارداد تجاري محسوب شود، 
تمامي اصول و مقرراتي كه در حقوق تجارت براي 
صلاحيت دادگاه ها و طرز رسيدگي و دلايل مثبته 
و ضمانت تضامني و غيره پيش بيني شده است، بايد 
در نظر گرفته شود. با اين وجود نمي توان قراردادها 
را به طــور كلي تحت عنــوان قراردادهاي مدني و 
قراردادهاي تجاري تفكيك كــرد. در ماده2 قانون 
تجارت قســمت اول، ذيل عنوان معاملات تجاري 
آمده است: »خريد يا تحصيل هر نوع مال منقول به 
قصد فروش يا اجاره اعم از اينكه تصرفاتي در آن شده 
باشد يا نشده باشد...« اينگونه خريد و فروش توصيف 
شــده، بخش اعظم معاملات تجــاري را در قالب 
قراردادها شامل مي شود كه روزانه بهطور خودآگاه و 
ناخودآگاه، شفاهي يا كتبي به انعقاد آنها مي پردازيم 
 كــه در اصطلاح تجاري بــه آنها »بيــع تجاري« 

اطلاق مي شود. 

اورژانس كسب و كار مهارت

براي پيشــرفت بايد ضعف ها را از بيــن برد يا روي 
نقاط قوت سرمايه گذاري كرد؟ اين سوالي است كه 
موسسه گالوپ از ميليون ها نفر در نقاط مختلف دنيا 
پرسيده است. ممكن است پاسخ شما مثل بسياري از 
افراد ديگر رفع ضعف ها باشد؛ ضعف هاي ما مي توانند 
»دانشي« يعني آشنا نبودن با تئوري ها، »مهارتي« 
يعني كمبود تجربه و »استعدادي« يعني ضعف ذاتي 
در كاري خاص باشند. ضعف هاي دانشي و مهارتي 
را مي توان پوشــش داد اما ضعف هاي استعدادي با 
ســرمايه گذاري بالا روي آن استعدادها هم ممكن 
است بهبودي در سطح متوســط داشته باشند. به 
عنوان مثال اگر شــما در نقاشي اســتعداد بالايي 
نداشته باشيد، زمان بسيار زيادي را بايد صرف تمرين 

كنيد تا بتوانيد به سطح متوسطي در نقاشي برسيد. 
در حالي كه شخص ديگري كه در اين زمينه مستعد 
است با صرف انرژي كمتري نسبت به شما مي تواند 
به نتايج بهتري دســت پيدا كند. مطابق تحقيقات 
موسسه گالوپ افرادي كه همواره در كار و زندگي 
خود موثر بوده اند و به دســتاوردهاي قابل قبولي 

رسيده اند اين نكات را رعايت كرده اند: 
آنها اســتعدادهاي خود را به خوبي مي شناسند و 
همواره به اين موضوع توجه مي كنند كه چه كاري را 
با چه كيفيتي مي توانند انجام دهند و بنابراين تعريف 

مشخصي از ضعف ها و قوت هاي خود دارند. 
آنهــا برنامه زندگــي و كار خــود را متناســب با 
استعدادهايشــان شــكل مي دهند و در مسيري 

حركت مي كنند كه از بالاترين استعدادهايشــان 
مي توانند استفاده كنند. اين گروه اهدافي متناسب 
با استعدادها انتخاب مي كنند و در نقش هايي قرار 

مي گيرند كه متناسب با قابليت هايشان است. 
اين گروه، كارهايي را كه در آن خوب هستند با چنان 
كيفيتي انجام مي دهند كه بسياري از ضعف هايشان 
زير سايه توانايي هايشان مي ماند و بروز چشم گيري 

ندارند. 
بنابراين براي ايجاد يك جريان موثر در زندگي خود 
به اين سوال پاســخ دهيد: چه كارهايي هست كه 
همواره مي توانيد آنها را با كيفيت عالي انجام دهيد؟ 
پاسخ به اين سوال مي تواند مســير حركت شما را 

روشن كند. 

رازي كه براي پيشرفت بايد بدانيد

تلاقی اقتصاد، روانشناسی و جامعه شناسی در مالی رفتاری

ويژگی های رفتاری فرآيند تصميم گيری مالی

خوب است كه در هنگام مصاحبه شغلي، به عوامل 
فرعي كه مي تواند روي رونــد مصاحبه تاثيرگذار 
باشد، دقت كنيم. آنچه شما به تن مي كنيد و لباسي 
كه مي پوشيد، حرف هاي بسياري درباره شخصيت 

و درون شما مي زند. 
به تازگي بررســي انجام شــده و در اين بررسي 

بهترين و بدترين رنگ هاي لباس در مصاحبه هاي 
استخدامي مشخص شده است. 

در اين تحقيــق 2999 مديــر كارگزيني و منابع 
انساني شركت كردند و بررســي روي آنها تكليف 
رنگ هاي زيــادي را براي مصاحبه   اســتخدامي 

نشان داد. 

بر اين اســاس رنگ هاي آبي و مشــكي بهترين 
رنگ ها براي مصاحبه استخدامي هستند. به بيان 
ديگــر لباس هايي به رنگ آبي و مشــكي بهترين 

تاثيرگذاري را در يك مصاحبه استخدامي دارند. 
به گزارش بانكي، رنگ هايي چون آبي، مشــكي، 
خاكســتري و قهوه اي كــه در اصطلاح رنگ هاي 

ســنگين خوانــده مي شــوند، در برخــورد اول 
 مي تواننــد مثبت تريــن تاثيــر را روي مخاطب 

بگذارند. 
اين در حالي است كه رنگ هايي چون نارنجي  و زرد 
كه رنگ هاي زنده تر يا در اصطلاح جيغ هســتند، 

چندان اثر مطلوبي روي طرف مقابل ندارند. 


